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Kā gribētos būt 
“Šlesera dēlam” 
K ļūt par miljonāru var dažādos veidos. Tiesa gan, 

neviens no šiem veidiem nebūs aprakstīts kāda tagad 
tik modīgā “dzīves trenera” garlaicības brīžos sarakstī-

tajās “padomu grāmatās “iz dzīves” kļūšanai par miljonāru”. 
Patiesajā dzīvē šie veidi nemaz nav tik daudz. Pirmais – būt 
ideju ģeneratoram, strādāt, realizēt idejas un kļūt par jauno 
Stīvu Džobsu. Otrais – strādāt, profesionāli pilnveidoties, izglī-
toties, atrast labu komandu un kļūt par jauno Bilu Geitsu. 
Trešais – spēlēt biržā un uzvarēt. Un ceturtais – būt atvasei 
kādam jau esošam miljonāram vai, vēlams, miljardierim.

Ceturtā iespēja turklāt pieejama vairākās versijās. Vari būt 
atvase (tātad – likumīgs mantinieks). Vari apprecēt devīgu 
miljonāru (vai, vēlams, miljardieri). Vari kļūt par minētā mil-
jonāra labāko draugu, kurš izšķirošos brīžos “piesegs” miljo-
nāra, iespējams, puspelēkos darbus un par to saņems zinā-
mu pieeju “drauga” kredītkartēm. Tādu nosacītu “carte blan-
che” ikdienas tēriņiem.

Taču šie četri (ar variācijām) veidi, kā kļūt par miljonā-
ru ir parasti un visiem labi zināmi. Bet pie mums, Latvijā 
un arī mūsu nelielajā pilsētā Ventspilī, ir zināms kāds cits, 
mazliet savdabīgāks veids iekļūšanai labāk pelnošāko pil-
soņu skaitā. Proti, ir jābūt politiķa bērnam vai sievai. Un te 
jau vairs nav svarīgi, vai politiķis ir esošs, vai arī tam priekšā 
liekams mazliet nievājošais vārdiņš “eks”. Šīsnedēļas medi-
ju apritē nokļuvusī ziņa, ka pērnā gada pelnošāko mūsu pil-
soņu saraksta godpilnajā 6. vietā (tātad – noslēdzot olim-
pisko sešnieku) iekļuvis neviens cits kā ekspolitiķa Aināra 
Šlesera dēls. Tā kā nav dzirdēts par kādiem biznesa varoņ-
darbiem, kas konkrētajam jaunajam cilvēkam bijuši pa spē-
kam, tad, iespējams, varam ar pietiekami lielu ticamības 
pakāpi pieņemt, ka zināmu lomu straujai iekļūšanai pelno-
šāko pilsoņu sarakstā noteikti ir spēlējusi radniecība ar minē-
to ekspolitiķi...

Protams, protams, ģimenes mantojums garīgā un prāta 
apsviedības ziņā arī var būt viens no iemesliem, kādēļ tieši 
Šlesera dēls spēris šo nozīmīgo soli, iekarojot Latvijas uzņē-
mējdarbības Everestu. Un ļoti gribētos ticēt, ka tā arī ir. 
Tiesa gan, saulaino jauno censoņu debesjumu mazliet aiz-
ēno šaubu mākoņi. Un kā nu ne, ja, piemēram, mūsu pašu 
pilsētas mērs ģimeniski dala apsūdzēto solu ar savu dēlu, 
arī finanšu līdzekļu izcelsme atsevišķos gadījumos politi-
ķu, ekspolitiķu un daža laba ar politiku saistīta cilvēka atva-
sēm ir bijusi, diplomātiski sakot, visnotaļ ēnaina. Šlesera 
dēla nopelnītais “biznesa tīģera” statuss varētu būt vismaz 
iemesls, lai arī šādas tādas iestādes, kas atbild par nodok-
ļiem, nelegālas naudas atmazgāšanu un noziedzīgi iegūtu 
līdzekļu legalizāciju, uzdotu jautājumus... Sak, kā tad tas ir 
gadījies? Jo nav jau tā, ka būtu žēl. Un nav jau arī tā, ka kaut 
kā skaustu, ja kāds tiek pie bagātības. Bet ļoti gribētos, lai 
bagātība būtu nopelnīta pirmajos trijos augstāk aprakstīta-
jos veidos. Vai vismaz ceturtajā, kur naudiņa, tā teikt, iekrīt 
laimīgo mazbērnu kontos pēc veiksmīgā vectēva mierpilnās 
aiziešanas citos medību laukos.

Līgumi par “mantas šķirtību” ar laulāto, bērnu pēkšņā 
“biznesa veiksme”, nezin no kurienes parādījušies “inves-
tīciju plāni” un līgumi ar kaut kur nebūt Kaimanu, Bahamu 
vai citās aizjūras salās reģistrētiem “investoriem”, kas iedod 
naudu un neprasa atpakaļ... Shēma tik pierasta, ka jau sāk 
asociēties ar teju vai ikdienu. Nekas traks, ja tā padomā. Tā 
jau visi dara. Tiesa gan, gribētos cerēt, ka kaut kādā brīdī 
mūsu valsts Temīdas svaru glabātāji tomēr nosvērs svaru 
kausus par labu taisnīgam spriedumam, kur šādi “miljonā-
ri” tomēr ieraudzīs “rūtoto sauli”. Un tad, kas zina, varbūt arī 
pārējiem, kam tā vien nagi niez iebraukt savus pirkstiņus kai-
miņu (lasi, nodokļu maksātāju) kabatās vai kuriem ļoti, ļoti 
patīk izmantot vismazākās spraudziņas jebkurās durvīs, lai 
izshēmotu kādu kārtējo ostas uzņēmumu vai izbīdītu resur-
sus caur kādu nekur neatrodamu “fondu”, “biedrību” vai 
interešu kopu. Jā, ļoti gribētos cerēt... Un tomēr – tā gribētos 
būt Šlesera dēlam, vai ne? 

Patiesi jūsu, “Ventspilnieks.lv”

2017. gada 19. 
oktobrī notika 
kārtējā Ventspils 
domes sēde, 
kurā tika izskatīti 
astoņi jautājumi. 
Diemžēl Ventspils 
pilsētas domes 
deputātu – Ģirta 
Valda Kristovska, 
Aivja Landmaņa, 
Daces Kornas un 
Ivara Landmaņa 
iniciētie jautāju-
mi, kā ierasts, sē-
des dienaskārtībā 
iekļauti netika. 

Acu kataraktas operāciju komplikāciju gadījums Ziemeļkurzemes reģionālajā slimnīcā ir absolūti neloģisks, 
un tur esot jābūt kādam ļoti netipiskam būtiskam blakus faktoram, izteicies Aivars Lembergs. Viņš pieļauj 
pat tādu versiju kā sabotāžu no konkurentu puses. Publiskajā telpā izskanējusi arī informācija, ka iemesls it 
kā esot nesterila šķīduma ampula. Tikmēr P. Stradiņa Klīniskās universitātes slimnīcas Oftamoloģijas klīnikas 
vadītāja Guna Laganovska aicina atturēties no minējumiem, jo skaidrību par notikušo var viest vien analīžu 
rezultāti, kuri būs pieejami ne ātrāk, kā pēc nedēļas.

Sazvērestības teorija. 
Negadījumā Ventspils slimnīcā 
saredz sabotāžu no konkurentu puses

Ventspils mērs Aivars Lembergs ap notikušo jau savērpis 
īstu sazvērestības teoriju. “Gadījums ir ārkārtīgi dīvains. Tas 
nekādā gadījumā tā nedrīkstēja notikt. Aizdomas ir par pre-
parātiem, kas lietoti operācijas laikā, jo visādi citādi tur viss 
atbilst augstākajiem standartiem, un operēja Stradiņa slim-
nīcas augstas klases speciālisti. Abi ir Rīgas speciālisti, bet 
viņu darbā, cik es zinu, nekādu kļūdu nav.”

Ventspils mērs komentēja arī kādas kataraktas operācijas 
pacientes radinieces iepriekš teikto, ka pacientiem skaid-
ri ticis pateikts - iemesls ir nesterila šķīduma ampula un 
tā it kā esot ražotāja vaina  “Tur ir aizdomas uz šķīdumu. 
Divi varianti – vai nu rūpniecisks brāķis, vai arī kāds speciāli 
ir kaut ko izdarījis – kā konkurentiem ieriebt. Tāds sabotā-
žas variants arī var būt.” Lembergs atzina, ka no sarunas 
ar speciālistiem sapratis, ka aizdomas gan neesot tieši par 
ampulu, bet droši to apgalvot vai noliegt viņš arī nevarot. 
“Es neprasīju – ampula vai pudele, liela vai maza, kādā til-
pumā. Man teica, ka [aizdomas ir par] šķidrumu, kas tiek 
izmantots operācijas laikā. Tās nav zāles.”

Jau rakstījām, ka "stradiņu" Oftamoloģijas klīnikas vadī-
tāja Guna Laganovska komplikāciju rašanās iemeslus 
mazāk saista ar konkrētā ārsta darbu, cik ar apstāk-
ļiem, kas bijuši konkrētajā vietā. Proti, lai arī operāci-
jas  minētajā dienā Ventspils slimnīcā veikuši Stradiņa 
slimnīcas Oftamoloģijas klīnikas mediķi, tajās izmantots 
Ziemeļkurzemes reģionālās slimnīcas aprīkojums, instru-
menti un medikamenti.

Lemberga vēlme pasargāt slimnīcas “mundiera godu” 
piesaucot pat iespējamu sabotāžu no konkurentu puses ir 
saprotama -  SIA „Ziemeļkurzemes reģionālā slimnīca” ir 

publiski privāta kapitālsabiedrība, kurā kapitāla daļas pie-
der Ventspils pilsētas, Talsu novada, Dundagas novada, 
Rojas novada un Mērsraga novada pašvaldībai, turklāt lielā-
kais akcionārs ar 88,45% kapitāldaļām ir Ventspils pilsētas 
dome. Talsu novada pašvaldībai pieder 11,09%, Dundagas 
novada domei – 0,15%, Rojas novada domei – 0,23%, bet 
Mērsraga novada pašvaldībai 0,05% Ziemeļkurzemes reģio-
nālās slimnīcas kapitāldaļu.

Jāatzīmē, ka vēl pērn A.Lembergs Ziemeļkurzemes reģio-
nālo slimnīcu minēja kā piemēru labai saimnieciskai dar-
bībai ar pozitīvu naudas plūsmu. Un izteicās, ka viņam 
īsti nav saprotams, kāpēc citiem ir problēmas. Bez valsts 
finansējuma medicīnai un pacientu līdzmaksājumiem 
Ziemeļkurzemes reģionālā slimnīca ik gadu saņem arī 
Ventspils pašvaldības finansējumu. 2015.gadā pašvaldība 
piešķīra slimnīcai 113 000 eiro medicīnisko iekārtu iegādei 
un 42 000 eiro cilvēkresursu atbalsta programmai jeb rezi-
dentu stipendijām. Tikpat liels pašvaldības atbalsts slimnīcai 
piešķirts arī 2016.gadā. 

Savukārt turpmāko piecu gadu laikā Ziemeļkurzemes 
reģionālās slimnīcas attīstībā Ventspilī plānots ieguldīt 
10,21 miljonu eiro, tostarp Eiropas Reģionālās attīstības 
fonda līdzfinansējums 8 362 329 eiro, valsts budžeta līdzfi-
nansējums 885 423 eiro un slimnīcas līdzfinansējums – 963 
412 eiro.

Ir saprotams, ka pie šādiem apstākļiem tāds traips uz 
slimnīcas mundiera kā infekcijas ievazāšana operācijas 
laikā absolūti nav vajadzīgs, un tādēļ konkurentu iespējamā 
sabotāža vai šķīduma rūpnieciskais brāķis ir labākais  komu-
nikācijas veids publiskajā telpā. 

Ventspils domē 
problēmas ar atklātību

P 
ēdējais opozīcijas deputātu ierosinā-
jums bija Ventspils pilsētas domes 
sēdē skatīt jautājumu “Par traģis-
ko nelaimes gadījumu Ventspils 
peldbaseinā”, jo opozīcijas deputāti 

uzskatīja par nepieciešamu uzklausīt atbildī-
gās amatpersonas, tai skaitā izpilddirektora 
Alda Ābeles vadītās komisijas ziņojumu par 
negadījuma apstākļiem, iemesliem un iespē-
jamo amatpersonu atbildību, izvērtēt situāciju 

par drošības pasākumu ievērošanu Ventspils 
pilsētas domes pārraudzībā esošajos sporta 
infrastruktūras objektos, lemt par notikušā 
padziļinātas izvērtēšanas nepieciešamību, lai 
analizētu sistēmas nepilnības un novērstu tās. 

Diemžēl apstiprinot sēdes dienaskārtību par-
tijas “Latvijai un Ventspilij” deputāti balsoja 
PRET opozīcijas deputātu jautājumu iekļaušanu 
sēdes dienaskārtībā. 

 turpinājums 4. lpp.
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Pa logu izkrīt jaunietis
Otrdien bērnu sociālās aprūpes centrā 
“Selga” pa ceturtā stāva logu izkritis jaunie-
tis. Negadījums noticis ap plkst. 23, kad 15 
gadus vecais jaunietis atmūķēja noslēgtu loga 
mehānismu un izkāpa uz palodzes, lai uzsmē-
ķētu. Puisis pēc kritiena nogādāts slimnīcā, kur 
viņam mediķi konstatējuši smadzeņu satri-
cinājumu un deguna lūzumu, viņa veselības 
stāvoklis ir stabils.

Vagoniņā sadeg divi cilvēki
Kurzemes ielā aizdedzies celtniecības vagons. 
Ugunsdzēsējiem ierodoties notikuma vietā, 
vagons jau dega ar atklātu liesmu. Ugunsgrēka 
dzēšanas darbu laikā vagonā tika atrasti divi 
bojāgājuši cilvēki. 

Bezdarba līmenis 4,0%
Ventspilī Nodarbinātības valsts aģentūrā bez 
darba reģistrēta 851 persona. Bezdarba līme-
nis Ventspils pilsētā, rēķinot pret iedzīvotā-
ju skaitu darbspējas vecumā, ir saglabājies 
4,0% apmērā (pēc līdzšinējās metodoloģijas 
5,0%). Ventspils filiālē pieejamas 122 vakan-
ces. Visvairāk nepieciešami zivju apstrādātāji 
(30), metāla būvkonstrukciju montētāji (10) 
un metāla konstrukciju atslēdznieki (10).

Piedalās vērtīgā vizītē Ķīnā
Ventspils Augstskolas (VeA) rektors Kārlis 
Krēsliņš Latvijas delegācijas sastāvā izglītī-
bas nozares profesionāļu tirdzniecības misijā 
Šanhajā un Ningbo  ar vietējām amatperso-
nā pārrunā iespējamu sadarbības izveidi, kā 
arī piedalās izglītības izstādē, kurā pārstāvē-
tas 600 izglītības iestādes. VeA šoruden uzsā-
ka ķīniešu valodas apmācības, un iecere ir to 
turpināt attīstīt.

Atkritumu savākšanas akcija 
Pārventā
Šajās brīvdienās Pārventas iedzīvotājiem 
iespēja lielgabarīta atkritumu savākšanas kon-
teineros bez maksas izmest mēbeles, matra-
čus, paklājus, kartona kastes, logu rāmjus un 
citus. Konteineros nedrīkst izmest sadzīves 
atkritumus, elektropreces, bīstamos atkritu-
mus, nolietotas riepas, būvniecības un zaļos 
atkritumus. Ventas kreisajā krastā akcija noti-
ka pirms nedēļas.

Prāmju terminālī jāiebrauc 
citādi
Lai automašīnas nestāvētu uz prāmju ielas 
brauktuves daļas, Ventspils ostas prāmju ter-
mināla iebrauktuvē no Ostas ielas puses ir 
veikti satiksmes uzlabošanas pasākumi. Lai 
automašīnas uzbrauktu uz prāmja, iepriekšē-
jās vienas auto joslas vietā tagad ved divas. 
Šādas izmaiņas veiktas, lai samazinātu auto-
mašīnu rindu, kas līdz šim veidojās ceļā uz 
prāmja iebrauktuvi.

Ieziemo strūklakas
Līdz ar pirmajām salnām un straujas gaisa 
temperatūras pazemināšanos, šonedēļ pakā-
peniski uzsākta visu Ventspils pilsētas strūk-
laku izslēgšana un ieziemošana. “Komunālajā 
pārvaldē” stāsta, ka ieziemot vissarežģītāk ir 
Lielajā laukumā esošo strūklaku, jo tai ir 20 
masti, 8 rājas un karoga masts. Šīs strūklakas 
ieziemošanai vajadzēs nedēļu. 

Pa ielu staigā narkomāni
Užavas ielā gaišā dienas laikā aizturēti divi 
vīrieši, kuri klaiņoja pa ielu būdami apreibi-
nošo vielu reibumā. Abi narkomāni nogādāti 
slimnīcā, kur viens no viņiem atteicies veikt 
pārbaudes.

VENTSPILĪ

Daugavpils ir bijis, ir un būs ļoti svarīgs tranzīta mezgls gan Latvijas, 
gan visas Austrumeiropas kartē. Tā biedrības “Baltijas asociācija –  
transports un loģistika” (BATL) prezidente un AS “Ventbunkers” 
padomes priekšsēdētāja vietniece Inga Antāne uzsvēra vizītes laikā 
Daugavpilī, kur tikās arī ar Daugavpils pilsētas pašvaldības priekšsē-
dētāju Rihardu Eigimu.

Inga Antāne: Daugavpils ir ļoti 
svarīgs tranzīta mezgls gan Latvijas, 
gan visas Austrumeiropas kartē

B 
ATL prezidente 
I.Antāne laikrak-
stam “Ventspil-
nieks.lv” pastās-
tīja, ka viens no 

tikšanās laikā pārrunāta-
jiem svarīgākajiem jautāju-
miem bija par Krievijas tran-
zīta kravu samazināšanos 
pēdējā laikā, ko veicinājis 
Krievijas skaudrais lēmums 
novirzīt maksimāli daudz 
kravu tieši caur pašai piede-
rošajām ostām, kuras turpi-
na attīstīt kapacitāti.

I.Antāne arī apliecināja 
Daugavpils pilsētas domes 
priekšsēdētājam pozitīvo 
ziņu par biedrībā ietilpsto-
šā uzņēmuma AS “Baltijas 
ekspresis” vēlmi paplašināt 
darbību tieši Daugavpilī, līdz 
ar to arī Daugavpils pilsētā 
tiks radītas jaunas darbavie-
tas. Uzņēmumam ir nopietni 
mērķi un potenciāls, par ko 
liecina arī tā darbības rezul-
tāti. “Baltijas ekspresis” šā 
gada septiņos mēnešos vai-
rāk nekā dubultojis pārvadāto 
kravu apjomus. Uzņēmuma 
pārvadāto kravu apjoms 
2017.gada septiņos mēne-
šos salīdzinājumā ar līdzīgu 
laika posmu pērn pieauga 
par 163,6%. “Esam nopietni 
strādājuši, lai šajos apstākļos, 
kad Krievija atsakās saska-
ņot kravu sūtīšanu pa dzelz-
ceļu uz Latvijas ostām, pie-
saistītu kravas par spīti šķērš-
ļiem, kādi pastāv privātiem 
kravu pārvadātājiem attiecībā 
uz pārvadājumiem pierobežā 
un tā dēvēto “pēdējo jūdzi”,” 
iepriekš uzsvēra “Baltijas 
ekspresis” valdes priekšsēdē-
tājs Māris Bremze.

Pēc R. Eigima teiktā, 
Daugavpils pilsēta ir gata-
va no pašvaldības puses 
atbalstīt un palīdzēt dažā-
du jautājumu risināša-
nā. “Dzelzceļš un tranzīts 
Daugavpils pilsētai ir ļoti sva-
rīga nozare. Pilsēta ir ļoti 
izdevīgā ģeogrāfiskā stāvok-
lī, un to noteikti ir jāizman-
to, attīstot tranzītu un veido-
jot loģistikas centru. Uzskatu, 
ka nopietni ir jādomā arī par 
darbaspēka sagatavošanu, jo 
sāk trūkt kvalificētu darbinie-
ku. Pašvaldība pie tā strādā, 
lai uzņēmējiem būtu darbi-
nieki,” sacīja Daugavpils pil-
sētas vadītājs.

BATL prezidente iepazīs-
tināja Daugavpils domes 
priekšsēdētāju ar aktuali-
tātēm tranzīta nozarē un 
sarunām ar valdības pār-

stāvjiem, lai mazinātu 
kravu apjoma samazināša-
nās sekas. “Latvijā ir vairāki 
stratēģiski nozīmīgi tranzīta 
mezgli, un viens no tādiem 
ir Daugavpils, kas ir Krievijas 
un Baltkrievijas tranzīta ceļa 

vārti uz Eiropu. Tikšanās 
laikā ar Daugavpils pilsētas 
vadītāju mūsu domas dau-
dzos tranzītam stratēģiskos 
jautājumos sakrīt – Latvijai 
ir jāstiprina tās reģioni ar 
tranzīta attīstību un nepie-

ciešams daudz lielāks politiskais atbalsts 
un griba nozarei svarīgu lēmumu pieņem-
šanā un īstenošanā. Augsti novērtēju, ka 
Daugavpils kā svarīga tranzīta artērija pau-
dusi atbalstu mūsu sarunām ar valdību,” ar 
vizītē gūtajiem rezultātiem apmierinātību 
pauda I. Antāne. 

“Latvijā ir vairāki stratēģiski nozīmīgi 
tranzīta mezgli, un viens no tādiem ir 
Daugavpils, kas ir Krievijas un Baltkrievijas 
tranzīta ceļa vārti uz Eiropu.
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PIETRŪCIS NEKAUNĪBAS
Zinot vai tikai nojaušot, kādas netiešās 

ietekmes sviras padomju laikā,  visa veida 
preču totālā deficīta apstākļos savās rokās 
turēja tirdzniecības darbinieki, tīri vai jāpa-
brīnās, ka Māra apmaiņā vai pateicībā par 
kādam ietekmīgam cilvēkam sniegtu pakal-
pojumu nav sarūpējusi savai ģimenei kaut 
vai prestižāku mītni. Ne arī noprivatizējusi 
kādu vērtīgu īpašumu, uz sava vai radinieku 
vārda nodibinājusi ienesīgu firmu, ko pārmai-
ņu un juku laikos darīja daudzi viņas līmeņa 
vadītāji.  

“Pirms kļūt par Tirdzniecības pārvaldes 
direktori, desmit gadu biju šīs darbavie-
tas arodorganizācijas priekšsēdētāja. Kopā 
ar komunistiskās partijas un administrācijas 
bosiem lēmām, kam piešķirt pārvaldei ieda-
lītos dzīvokļus, kuriem dot ceļazīmi uz sana-
toriju, kurus rekomendēt ekskursijas braucie-
nam uz ārzemēm un piešķirt prēmijas,” kād-
reizējo strikto kārtību atcerējās Māra.

 “Toreiz es dzīvoju tanī pat mājā, kur tagad 
– vecvecāku pirms kāda pusotra gadsimta 
celtā koka ēkā, kas bija nonākusi avārijas 
stāvoklī. Tā atrodas gandrīz pilsētas centrā un 
Ventas krastā,  vienlaicīgi ļoti klusā vietā ar 
nelielu zemes gabaliņu līdzās. Ja būtu pieticis 
nekaunības un uzstājības, dzīvokli droši vien 
kā divu nepilngadīgu bērnu mamma būtu 
“izplēsusi”. Bet bija neērti uzstāt, kaut kur 
zem manas toreiz it kā komunistiskās virskār-
tas laikam snauda kristīgā morāle: citiem var-
būt vēl grūtāk, lai jau viņiem tiek... 

Vienlaicīgi vajadzēja atbildēt arī savai 
sirdsapziņai – vai būšu  gatava pamest vietu, 
kur katra zemes pēda, katrs istabas kaktiņš, 

Nekur nav tik labi, 
kā tēva mājās
Viktors Fricsons (1908.- 1983.), kuru kā izcilu matemātikas skolotāju pazi-
nušas un cienījušas vairākas ventspilnieku paaudzes, gribējis, lai viņa vienī-
gā meita Māra Silvija izmācās par farmaceiti. Turpretī meitenes sapnis (nu, 
protams!) bijis kļūt par aktrisi, jau skolas gados spēlējusi bērnu dramatiskajā 
kolektīvā. Pēc vidusskolas tomēr ļāvusies pierunāties Rīgā studēt ekonomi-
ku, bet pašai par lielu prieku un tēvam par sarūgtinājumu, izkritusi iestājek-
sāmenā ... matemātikā. Taču tieši tobrīd  pēc prakses uz zvejas kuģa galvas-
pilsētā  ieradies viņas iemīļotais puisis, jūrskolas kursants, un vai gan tad 
kam citam ir nozīme? Pēc pāris mēnešiem, it kā pa jokam – vienmēr būšu 
gardi paēdusi! – iestājusies Rīgas tirdzniecības kulinārijas skolā. Ne prātā 
toreiz nav nācis, ka tas ir aizsākums mūža darbam tirdzniecības nozarē, kurā 
karjeras augstāko punktu sasniegusi 1992. gadā, kļūstot par 1800 cilvēku 
lielā Ventspils  Tirdzniecības pārvaldes kolektīva vadītāju. Vairāk strādājošo 
tolaik bijis vēl tikai Ventspils Jūras tirdzniecības ostā. 

Māra Udre savās mājās bieži ielūkojas garīga satura grāmatās.

Māras vīramāte Olga, viņas bērni Viktors un Jevgēnija, 1915. gads, Čerepoveca.

katra griestu sija atgādina par vecāku un 
vecvecāku kādreizējo darbu un klātbūtni; par 
pašas un savu bērnu pirmajiem solīšiem pa 
auksto klonu;  par malkas uguns sprakšķiem 
vectēva mūrētajās krāsnīs? Klusā atbilde bija 
“nē”, un to nenožēloju joprojām. Izrādījās, 
ka manam tagadējam vīram Andrim ir pa 
spēkam piešķirt ēkai gandrīz vai otro jaunī-
bu, taču tas jau ir cits stāsts. Kas attiecas uz 
Tirdzniecības pārvaldes īpašumu privatizē-
šanu par sertifikātiem – šīs iespējas agresī-
vo izmantotāju rindās neredzu daudz tādu, 
kam arī šodien par to būtu prieks. No mant-
kārības grēka Dievs mani ir pasargājis, kā 
ticīgs cilvēks esmu viņam par to ļoti patei-
cīga,” Māra tagad uzticas  citādākām vērtī-
bām, kuras viņa atklājusi, piedaloties lute-
rāņu draudzes dzīvē un iespēju robežās palī-
dzot Sv. Nikolaja ev. lut. baznīcai, kurā viņas 
vīrs ir pērminderis.  

NO KOMUNISMA BĒGA UZ LATVIJU 
Darba dzīves laikā Māra sev solījusies, ka 

pēc aiziešanas pensijā mēģinās ko vairāk 
uzzināt  par savas dzimtas un tās īpašumā 
esošās mājas Katoļu ielā vēsturi. Izrādījies, 
ka ikdienas solis, kalpošana baznīcā, dalīša-
nās rūpēs un priekos ar bērniem un maz-
bērniem dienu piepilda tikpat blīvi kā agrāk, 
arhīviem laika neatstājot. Viņu priecina fakts, 
ka par saviem senčiem sākuši interesēties 
bērni un mazbērni, kurus uz to rosinājuši viņu 
mammas un vecmāmiņas no saviem vecā-
kiem un vecvecākiem dzirdētie nostāsti.  Pēc 
tiem iznāk, ka daļa dzimtas sakņu meklēja-
mas Dundagā, bet citas atklājušās Krievijas 
ziemeļu pilsētā Čerepovecā. Izrādās, Māras 

Kārļa Fricsona lielā mīlestība Olga, vēl pirms 
kāzām.

vectēvs Kārlis Fricsons jaunībā mācījies vienā 
no Latvijas jūrskolām un par prakses vietu 
izvēlējies Krievijas impērijas dienvidu pilsētu 
Mahačkalu pie Kaspijas jūras. Tur, Dagestānā, 
tolaik bijušas gan dziedinātavas, gan  kūror-
ti. Sagadījies, ka uz vienu no tiem atpūsties 
atbraukuši bagātnieki no tālās metalurgu pil-
sētas  Čerepovecas. Viņu vidū arī  skaistule 
Olga, kuru liktenis savedis kopā ar brašo jūr-
nieku no Latvijas. Dzimtas arhīvā ilgi glabā-
jušās Kārļa romantiskās vēstules izredzēta-
jai, kuras mūžs cienījamā vecumā noslēdzies 
viņas  jaunākā dēla Viktora Fricsona mājās 
Ventspilī. Kārļa ģimene no Čerepovecas 
atbraukusi uz Ventspili drīz pēc piedzīvotās 
Oktobra revolūcijas, kad kaimiņzemē sāku-
šās jukas, epidēmijas un bads. Māra atceras, 
ka “babuška” pa šiem gadiem latviski iemā-
cījusies tikai trīs vārdus, atšķirībā no Krievijā 
dzimušā dēla Viktora, kas īsā laikā tēva valo-
du apguvis pilnībā, lai gan pirms tam ģime-
nē runāts tikai krieviski un arī mācīties sācis 
krievu skolā. Atkal iedzīvoties savā dzim-
tenē Kārlim palīdzējis brālis Jānis, kuram 
bijis bizness Ventspilī. Kārlis izrādījies cen-
tīgs uz mācīšanos, apguvis mērnieka iema-
ņas un šajā amatā strādājis Ventspils pilsētas 
valdē. Interesanti, ka mērnieka amats dzimtā 
atgriezies, tagad mērniecības firmas līdzīpaš-
nieks Ventspilī un sertificēts speciālists ir 
Māras dēls,  Kārļa mazmazdēls Edgars Ūdris. 

GĀJIS KĀ PA VIĻŅIEM
Arī Māras izredzētajam jūrniekam, ar kuru 

viņa apprecējusies 23 gadu vecumā, vārds 
bijis Kārlis. Cilvēks ar gudru galvu un zelta 
rokām, taču ne vienmēr savus talantus gri-
bējis likt lietā. Gājis tāljūras zvejā par traļ-
meistaru uz lielā saldētājtralera "Dzintarjūra" 
un citiem tādiem pat, pēc sešiem mēnešiem 
parasti nokāpis krastā un  sievas mājās virtu-
ves galdu varējis pilnībā noklāt ar banknošu 
paciņām. Taču, atšķirībā no daudziem, kas 
nopelnīto ieguldījuši nekustamajā īpašumā 
vai glaunās automašīnās, Kārļa naudas zīmes 
drīzi vien pārceļojušas uz krogiem un notē-
rētas draugu kompānijās. Arī darbā gadīju-
šies pārkāpumi un viņš no kuģa norakstīts. 
Nonācis tik tālu, ka Māra paņēmusi abus 
bērnus, Kristīni un Edgaru, un aizdevusies 
uz Vidzemi, kur sludinājums avīzē piedāvājis 
darbu veikalā,  mitekli un  bērnudārzu. Taču 
tur sekojusi vilšanās daudzos aspektos un 
Māra pēc nepilna gada nolēmusi atgriezties 
tēva mājās, no kurām Kārlis jau bijis prom, 
kopmītnēs. Sekojusi oficiāla šķiršanās, tad 
daļēja samierināšanās un mēģinājums vēl 
kādu laiku padzīvot kopā. Plaisa tomēr izrā-
dījusies nesalīmējama. Taču pārdzīvojumos 
Māra nav salūzusi. 

“Mans stiprais balsts šajā laikā  bija tēvs, 
kurš pēc agri mirušās sievas tā arī bija pali-

cis viens. Varbūt skanēs pašpārliecināti, bet 
arī darba kolektīvā jutos novērtēta gan kā 
speciāliste, gan cienīta kā kolēģe. Toreiz jau 
neklātienē biju beigusi Padomju tirdzniecī-
bas institūtu Maskavā, Tirdzniecības pārval-
dē darbā nācās iegrimt pāri galvai, perso-
nīgo dzīvi atliekot malā,” Māra  pārdzīvoju-
mu gadus atceras bez pārmetumiem dzīves-
biedram, kurš jau sen kā viņsaulē. 

PILNĀ LOZE KATOĻU DĀRZĀ
Draudzenes iedrošināta, reiz tomēr sadū-

šojusies, kā toreiz licies, pilnīgi neprātīgai 
rīcībai. Proti, iesniegusi avīzē sludinājumu, ar 
apmēram šādu tekstu: materiāli nodrošināta, 
tik un tik gadu veca sieviete, bērni pieaugu-
ši un savā dzīvē, meklē draugu nopietnām 
attiecībām, rakstīt pastā uz pieprasījumu... 

 “Saņēmu uzreiz vairākas vēstules, lasīju 
tās,  kantori zem galda turēdama, lai neviens 
pat nejauši neierauga – toreiz es jau biju 
direktores krēslā. Iepazinos ar visām, bet pir-
majam atbildēt nolēmu pretendentam, kurš 
bija norādījis ne vien telefona numuru, bet 
arī dzīvesvietas adresi. Ar draudzeni gājām 
lūkot, izrādījās, ka tā ir privātmāja, tīri nekas. 
Tikšanos norunāju netālu no savām mājām, 
Katoļu dārzā. Iepazināmies, pēc tam pasē-
dējām kafejnīcā "Štrālzunde". Kopš tā laika 
esam kopā jau divdesmit piecus gadus, lai-
kam jau šai dzīves loterijā abi esam izvilku-
ši pilnās lozes. Arī Andrim tāpat kā man, ir 
pieauguši bērni un arī mazbērni, no kuriem 
pamazām izveidojusies tāda kā radu kopība,  
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JĀSKATA SISTĒMAS 
PROBLĒMAS

“Mūsu priekšlikums bija 
izskatīt šo lietu domes sēdē, 
jo tas skar kapitālsabiedrī-
bas, tas skar arī ekonomikas 
un budžeta komisijas darbī-
bu. Mēs ļoti labi zinām, kur 
apstiprina budžetus, ļoti labi 
zinām, kur tie tiek apgriez-
ti. Mēs ļoti labi zinām, cik 
maksā no šīs kapitālsabied-
rības “Ventspils attīstības 
aģentūrai”, no kurienes cie-
nītais priekšsēdētājs saņem 
papildu algu, un, iespējams, 
šo naudu, kas mērāma vai-
rākos desmitos tūkstošos, 
mēs varējām novirzīt drošī-
bas, tajā skaitā baseina dro-
šības nodrošināšanai. Šo jau-
tājumu jāskata daudz pla-
šāk. Te nav runa tikai par 
Ulda Boitmaņa atbildību, 
runa ir par sistēmas atbildību 
un mums jāskata sistēmas 
problēmas,” domes sēdē 
uzsvēra Aivis Landmanis. 

Jāatzīmē, ka uz opozīcijas 
deputātu iniciatīvu sasaukt 
ārkārtas sēdi, lai skatītu jau-
tājumu “Par traģisko nelai-
mes gadījumu Ventspils 
peldbaseinā”, atbildi snie-
dza izpilddirektors Aldis 
Ābele, kurš nemaz nav tie-
sīgs lemt par deputātu inici-
ēto jautājumu tālāko virzību. 
“Ir skaidrs, ka pēdējā laika 
nelaimju cēloņi ir meklēja-
mi valdošo radītajā sistēmā, 
augstprātībā un neiecietībā,” 
uzsvēra A.Landmanis. “Mēs 
jau sen dzīvotu daudz labā-
kā pilsētā, ja amatpersonu 
laiks un nodokļu maksātāju 
līdzekļi netiktu tērēti neva-
jadzīgai birokrātijai, opozīci-

Ventspils domē problēmas 
ar atklātību

Saistībā ar pensiju indeksāciju no 1.oktobra Vents-
pils pilsētas dome lēmusi palielināt ienākumu lī-
meņa griestus – maksimālo ienākumu līmeni, līdz 
kuram vecuma un invaliditātes pensijas saņēmēji 
Ventspilī var saņemt sociālo palīdzību, “Ventspil-
nieks.lv” uzzināja pašvaldībā.

Ventspils novadā 
būtu reorganizēja-
mas abas vidussko-
las, vidusskolēniem 
turpinot mācī-
bas Ventspilī, teikts 
pētījumā “Optimālā 
vispārējās izglītības 
iestāžu tīkla modeļa 
izveide Latvijā”.

Ventspils 
novada 
vidusskolēniem 
iesaka turpināt 
mācības 
pilsētas skolās

D 
epopu lā c i -
jas un nepie-
t i e k a m ā 
v i d u s s k o -
lēnu skaita 

dēļ Piltenes vidusskolu 
ieteikts reorganizēt par 
sākumskolu, vidussko-
lēniem turpinot mācī-
bas 24 kilometrus attā-
lajā Ventspilī. Šī iero-
sinājuma pamatotību 
apstiprina arī lēmums 
Piltenes vidusskolā 
neatvērt 10.klasi.

Pētījumā ieteikts reor-
ganizēt arī Ugāles vidus-
skolu. Straujās depopu-
lācijas un nepietiekamā 
vidusskolēnu skaita dēļ 
salīdzinoši augsto obli-
gāto centralizēto eksā-
menu (OCE) indeksu

– 57,6% – var neuz-
skatīt par pietiekamu 
argumentu, lai turpinā-
tu Ugāles vidusskolas 
uzturēšanu ekonomis-
ki nepamatotam skolē-
nu skaitam, teikts pētī-
jumā, iesakot reorgani-
zēt to par pamatskolu. 
Attīstības scenārijā tiek 
pieņemts, ka lielākā daļa 
šīs skolas vidusskolēnu 
mācības varētu turpi-
nāt 40 kilometrus attā-
lajā Ventspilī, bet daži 
jaunieši varētu izvēlēties 
turpināt mācības Talsos.

Ieteikts reorgani-
zēt vidusskolu tīklu 
arī Ventspils pilsētā, 
attīstot valsts ģimnā-
ziju un divas vidussko-
las pašlaik esošo četru 
vietā. Pētījumā norā-
dīts, ka esošais skolu 
skaits Ventspilī nav 
atbilstošs pilsētas demo-
grāfijas tendencēm. Pēc 
Centrālās statistikas pār-
valdes datiem, kopš 
2000.gada iedzīvotāju 
skaits Ventspilī samazi-
nājies par vairāk nekā 
četriem tūkstošiem jeb 
9,3%, bet bērnu un 
nepilngadīgu jauniešu 
skaits sarucis straujāk – 
no 10 200 līdz 6700 jeb 
par 34,3%. 

Kopš 2000. gada  
bērnu un nepiln-
gadīgu jauniešu skaits 
Ventspilī sarucis  
par 34,3%.

jas deputātu apkarošanai un 
dārgo “saimnieka” vajadzī-
bu nodrošināšanai,” norāda 
deputāts.

ATKLĀTĪBA NEŠĶITA 
BŪTISKA

Atklātība traģiskā nega-
dījuma padziļinātā izvērtē-
šanā valdošajiem nelikās 
būtiska.  Latvijas Republikas 
Satversme un likumi pozīci-
jas deputātiem nav saistoši, 
jo Ventspils domē viss notiek 
pēc principa: kā “saimnieks” 
lems, tā būs.

Iepriekš domes sēdes die-
naskārtībā netika iekļauti un 
pozīcijas deputāti noraidīja 
sekojošus opozīcijas deputā-
tu iniciētus jautājumus:

“Par pilsētas domes komi-
sijām un padomēm”; “Par 
Ventspils pilsētas domes 
deputātu tiesībām izteik-
ties Ventspils pilsētas domes 
apmaksātajos masu medi-
jos”, “Par Ventspils pilsē-
tas domes Ētikas komisijas 
izveides un Ventspils pilsē-
tas domes ētikas kodeksa 
nepieciešamību”.

Ja neskaita opozīcijas 
jautājumu neiekļaušanu 
domes sēdes dienaskārtībā, 
tad 2017.gada 19.oktobra 
domes sēdē opozīcijai atšķi-
rīgs viedoklis bija divos jau-
tājumos, proti, jautājumā 
“Par Ventspils pilsētas ilgt-
spējīgas attīstības stratēģi-
jas līdz 2030. gadam aktu-
alizāciju, Ventspils pilsē-
tas attīstības programmas 
2014.-2020. gadam aktu-
alizāciju un Ventspils pilsē-
tas attīstības programmas 
2021.-2028. gadam izstrā-
di”, kuru opozīcija bija gata-
va atbalstīt, ja šo plānošanas 

dokumentu izstrādes vadības 
grupas sastāvos būtu iekļauti 
opozīcijas deputāti. Pozīcija 
šādu priekšlikumu noraidīja. 
Opozīcijas deputāti neatbals-
tīja arī lēmuma projektu jau-
tājumā “Par attīstības plāno-
šanas dokumenta “Ventspils 
pilsētas attīstības program-
ma 2014.-2020.gadam” 
2016.gada īstenošanas pār-
skata apstiprināšanu”, argu-
mentējot savu lēmumu ar 
pozīcijas deputātu prettie-
sisku rīcību, neļaujot visiem 
deputātiem piedalīties šo un 
citu būtisku pilsētas jautāju-
mu izstrādē.

TEĀTRIS PAR NODOKĻU 
MAKSĀTĀJU NAUDU

Sēžu starplaikā meklējot 
formālus iemeslus opozīci-
jas jautājumu bloķēšanai,  
Ventspils pilsētas domes 
izpilddirektors Aldis Ābele 
virzīja opozīcijas deputātu 
iniciētus jautājumus izska-
tīšanai Likumības komisi-
jā un Sociālo lietu komite-
jā. To, kā šie jautājumi tika 
skatīti attiecīgajās institūcijās 

var apzīmēt ar vārdu – farss. 
Likumības komisija uzskatī-
ja par nederīgu sagatavoto 
lēmuma projektu, kurš pilnī-
bā atbilda iepriekš Likumības 
komisijas akceptētajam, un 
bija papildināts tikai ar opo-
zīcijas vēlmi būt pārstāvē-
tiem vairākās domes komi-
sijās un padomēs. Savukārt 
Sociālo lietu komiteju pārstā-
vošie deputāti atteicās vir-
zīt šos lēmuma projektus, jo 
tie neesot guvuši Likumības 
komisijas akceptu. Atbildot 
uz jautājumu – beidziet atru-
nāties un nosauciet patie-
so iemeslu, deputāts Didzis 
Ošenieks neslēpa centienus 
prettiesiski ierobežot citu 
deputātu tiesības. Arī Aigo 
Gūtmanis iepriekš bija norā-
dījis, ka lēmums neiekļaut 
opozīcijas deputātus komi-
siju un padomju sastāvos ir 
pieņemts partijas “Latvijai 
un Ventspilij” valdes sēdē. 

Opozīcijas deputātu un to 
vēlētāju konstitucionālo tie-
sību ierobežošanā šoreiz pie-
dalījās Likumības komisijas 
locekļi – I.Pricis, A.Grigalis, 

R.Lazdāne, Ē.Cars, A.Jansone, 
U.Goldmanis, J.Makkars; 
Sociālās komitejas locekļi – 
A.Gūtmanis, G.Blumbergs, 
D.Ošenieks, I.Gredzena, 
I.Buņķe.

Runājot par atteikumu 
opozīcijas deputātiem dar-
boties Ventspils pilsētas 
domes izveidotajās komisi-
jās,  A.Landmanis norādīja, 
ka likumā “Par pašvaldībām” 
ir sadaļa “komitejas”, kurā 
noteikts, kā komitejas tiek 
veidotas un strādā, un kurā ir 
tikai viens papildinošs punkts 
attiecībā uz komisijām un 
padomēm, uz kurām attie-
cināms tieši tas pats propor-
cionalitātes princips, kā uz 
komitejām. “Jūs neievērojat 
likumus, jūs laupāt sabiedrī-
bai būt pārstāvētai, jūs aiz-
skarat sabiedrības konstitu-
cionālās tiesības, mūsu vēlē-
tāju konstitucionālas tiesī-
bas. (..) Man kā deputātam ir 
pienākums piedalīties šajos 
procesos, un būt pārstāvē-
tam, kur es gribu, nevis tur, 
kur man kāds norādīs,” teica 
A.Landmanis. 

Ventspils dome palielina ienākumu līmeņa 
griestus sociālās palīdzības saņemšanai

L 
ai pensionāri ar nelie-
liem ienākumiem 
nezaudētu mazno-
drošinātā statusu un 
iespēju saņemt dzī-

vokļa un citus pašvaldības 
pabalstus, Ventspils dome 
lēmusi atbilstoši pensi-
ju indeksācijai palielināt 
visus trīs ienākumu līme-
ņus, kas noteikti pensionā-
riem un personām ar inva-
liditāti sociālās palīdzības 
saņemšanai.

No 228,71 eiro līdz 238,75 
eiro tiek palielināts ienāku-
mu līmenis maznodrošinātā 
statusa piešķiršanai ģimenei, 
kurā visas pilngadīgās per-

sonas ir pensionāri, perso-
nas ar invaliditāti, bāreņi vai 
bez vecāku gādības palikuši 
bērni līdz 24 gadu vecuma 
sasniegšanai, ja viņi turpi-
na mācības klātienē vispā-
rējās vai profesionālās izglī-
tības iestādē vai pilna laika 
klātienes studijas augstskolā.

Pašlaik spēkā esošais 
ienākumu līmenis 266,76 
eiro apmērā līdz 278,47 eiro 
tiks palielināts vairāku palī-
dzības veidu piešķiršanai 
pensionāriem un personām 
ar invaliditāti, piemēram, 
pabalstam pacienta iemaksu 
daļējai segšanai un pabal-
stam mēnešbiļetes iegādei. 

Savukārt atsevišķi dzīvojo-
šiem vientuļiem pensionā-
riem un personām ar inva-
liditāti, kurām nav likumīgo 
apgādnieku, šāds ienākumu 
līmenis nodrošina tiesības 
arī turpmāk saņemt dzīvokļa 
pabalstus un pabalstu aprū-
pei mājās.

Pašlaik spēkā esošais ienā-
kumu līmenis 301,89 eiro 
apmērā tiek palielināts līdz 
315,14 eiro tiem pensionā-
riem un personām ar invalidi-
tāti, kurām līdz pensiju indek-
sācijai bija tiesības saņemt 
pabalstu medikamentu iegā-
dei un pabalstus Lieldienās un 

Ziemassvētkos, lai šādu iespē-
ju saglabātu arī turpmāk.

Ventspils pilsētas pašvaldī-
ba izrēķinājusi, ka, nepalieli-
not ienākumu līmeņus, 498 
personas zaudētu tiesības 
saņemt pašvaldības sociālos 
pabalstus, ko tās līdz šim ir 
saņēmušas. 
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Jāpāriet uz ziemas laiku
Naktī uz svētdienu, 29. oktobri, Latvijā 
notiks pāreja uz ziemas laiku, kad pulkste-
ņa rādītāji jāpagriež vienu stundu atpakaļ, 
atgādina Ekonomikas ministrija. Pāreja uz 
vasaras laiku atkal notiks 2018. gada 25. 
martā.

Vidusskolā klasē jābūt  
25 skolēniem
Vidusskolas 10.-12.klašu posmā klasē būtu 
jāmācās vismaz 25 skolēniem, savukārt 
sākumskolas klasē būtu jāmācās ne mazāk 
kā sešiem skolēniem, secināts pētījumā. 
Skolēnu un skolotāju skaita attiecība jāpa-
lielina 1,5 reizes, vienlaikus radot priekš-
noteikumus gan skolotāju atalgojuma un 
skolu aprīkojuma līmeņa celšanai, gan pār-
ejai uz jauno izglītības saturu. 

Pabeidz izmeklēšanu 
“oligarhu sarunu” 
nopludināšanā
Korupcijas novēršanas un apkarošanas 
birojs (KNAB) ir pabeidzis dienesta pārbau-
di par “oligarhu sarunu” nokļūšanu pub-
liskajā telpā, taču tās rezultāts pagaidām 
publiski netiks atklāts. KNAB priekšnieks 
Jēkabs Straume norāda, ka konkrēti lēmu-
mi tiks pieņemti pēc tam, kad ar atzinumu 
būs iepazinies padziļināti. 

Internātskolām nauda būs
Lai gan valdība iepriekš atbalstīja ieceri pār-
traukt internātskolu finansēšanu no valsts 
budžeta, koalīcijas partneri tomēr piekā-
pušies pašvaldību spiedienam. Nākamgad 
internātskolas joprojām saņems daļēju 
valsts finansējumu, taču tā apjoms būs 
atkarīgs no mazturīgo bērnu skaita skolā. 

Latvijas zvejniekiem  
100 miljonu eiro zaudējumi  
Ar kuģa arestu pie Norvēģijas krastiem jan-
vārī sākās divu Latvijas uzņēmumu snie-
ga krabju zvejas sezona. Latvija uzskatīja, 
ka Norvēģija ierobežo zvejas iespējas ES 
dalībvalstīm, pārkāpj starptautiskos līgu-
mus un nosūtīja uz Oslo notu. Pašlaik zvej-
nieki savus zaudējumus lēš vairāk nekā 
100 miljonu eiro vērtībā, ziņo LTV.

Lielākā kompensācija  
268 000 eiro
Valdība atbalstījusi no līdzekļiem nepare-
dzētiem gadījumiem atvēlēt gandrīz 15 
mlj. eiro kompensācijām lauksaimniekiem 
par lietavu radītajiem zaudējumiem. Tās 
saņems gandrīz 3000 saimniecību īpašnie-
ki. Vidējais kompensāciju apjoms ir 5070 
eiro, bet lielākā – 268 000 eiro.

Ždanoka atkal ieriebj Latvijai
Eiropas Parlamenta deputāte Tatjana 
Ždanoka Satversmes tiesā ir apstrīdējusi 
Saeimas vēlēšanu likumā noteiktos vēlē-
šanu tiesību ierobežojumus padomju laika 
komunistu aktīvistiem. Piedalīties Saeimas 
vēlēšanās ir liegts arī pašai T.Ždanokai. 

Īpašs statuss kara veterāniem
Saeimas Cilvēktiesību komisijas deputāti 
otrajam lasījumam atbalstījuši likumpro-
jektu par Otrā pasaules kara dalībnieka sta-
tusu cilvēkiem, kuri bija pirmskara Latvijas 
pilsoņi un Latvijas okupācijas laikā pieda-
lījās bruņotās cīņās pret komunistisko vai 
pret nacistisko režīmu.

Dzimstība šogad sarukusi par 
6,6%
Šī gada deviņos mēnešos Latvijā piedzi-
ma 15 723 bērni, kas ir par 6,6% mazāk 
nekā pērn. Nedaudz sarucis mirušo skaits, 
kas šogad ir par 46 mazāks, jo reģistrēti 21 
362 mirušie.

LATVIJĀ

Nekur nav tik labi, kā tēva 
mājās

Māra un Andris kāzu dienā kopā ar mazbērniem 2011. gadā.

 turpinājums no 3. lpp.

svētkos vieni neesam nekad.  Tā nu ir sanācis, 
ka arī manai meitai  un dēlam  pirmās laulības 
ir paputējušas, abi precējušies otrreiz un izska-
tās, ka arī veiksmīgi, tāpat kā es. Pa jokam 
sakām, ka tas varbūt tāds kā mūsu dzimtas 
kods. Kā arī būtu, vienu attiecību izjukšana un 
citu veidošanās, šķiet, smagi  nav nodarījusi 
pāri pirmajās ģimenēs dzimušajiem bērniem, 
visiem bijusi iespēja mācīties un pamazām 
iziet savā dzīvē. Visjaunākajam, Edgara dēlē-
nam Viktoram Gabrielam, gan vēl tikai četri 
mēneši, ar nepacietību gaidu, kad viņš pie 
mums ieradīsies ciemos savām kājelēm un 
varēs iepazīt puķu dobes un ābeles vecmā-
miņas dārzā. 

ČEKA LIKA PIESKATĪT VIENAM OTRU
Māra sakās saprotam mazbērnus, kuri rau-

jas iepazīt pasaules plašumus un izmēģināt 
tur savus spēkus. Prieks par Kristīnes dēlu 
Kārli Reini, kurš jau no piecu gadu vecu-
ma trenējies hokejā, spēlējis hokeja klubā 
"Rīga", tagad savos nepilnos astoņpadsmit 
gados to dara Zviedrijā, jauniešu komandā 
"Wings". Māra īpaši gandarīta, ka mazdēls, 
dzīvojot ārzemēs, tālmācībā gatavojas beigt 
11. klasi Latvijas vidusskolā, apzinoties, ka 
aktīvais hokejista mūžs ir gaužām īss.  Edgara 
meita no pirmās laulības strādā skaistum-
kopšanas biznesā, par vīru izvēlējusies puisi, 
kam ir modeļa izskats un talants, kuru viņš 
licis lietā gan Ķīnā, gan Francijā, ASV un citur. 
Taču ne tikai, jo Jānis ir zinošs IT jomā un 
maizi var nopelnīt arī pie datoriem. Vēl viena 
mazmeita, Kadrija Samanta, mācās pamat-
skolā un savus nākotnes nodomus neatklāj, 
bet Viktors Gabriels tiek gatavots startam uz 
bērnu dārzu, jo aktīvā vecmāmiņa neriskē 
uzņemties pilna laika pieskatīšanu. Māras 
vecākais mazbērns Artūrs arī jau savā dzīvē, 
pabeidzis augstskolu un tagad strādā tran-
sporta nozarē.

“Ir tāda balta skaudība, vērojot, cik vien-
kārši un viegli tagad jaunajiem iespējams 
ne vien nokļūt, bet arī strādāt un mācīties 
ārzemēs. Saku to tāpēc, ka ceļošana ir mans 
vislielākais hobijs, taču padomju laikā to bija 
gandrīz neiespējami piepildīt,” Māra atklāj, 
ka atļauju braukt ekskursijā uz sociālistis-
ko Ungāriju un Čehoslovākiju saņēmusi tikai 
1979. gadā, un arī tad grupai līdzi neafišēti 
braucis čekas cilvēks. Tad sekojuši braucieni 
uz Indiju, Itāliju, ASV. Pēc viena tāda vēlākā 
ceļabiedreņu sarunā atklājies, ka čeka viņām 
likusi vienai otru uzmanīt  un pēc atgriešanās 
par novēroto rakstīt ziņojumus šai iestādei. 
Kā saka, smiekli caur dusmu asarām. 

Māra priecīga, ka ceļotprieks piemīt arī 
viņas vīram un šo aizraušanos nenosoda abu 
bērni un mazbērni, ik pa laikam izmaksā-
jot kādu ceļazīmi ārzemju apmeklējumam.  
Kāzu piecpadsmitajā gadadienā “uzsaukts” 
brauciens uz Holandi tulpju ziedēšanas laikā. 
Viņu dāvināts arī lidojums uz Parīzi.  Šogad 
bērni vecākus iepriecinājuši ar braucienu uz 
Vāciju, uz abu iemīļotā Semino Rossi kon-
certu. Andris ar savu busiņu vai automašīnu 
bērnus un mazbērnus krustām šķērsām  ir 
izvizinājis pa Poliju, Vāciju,  Itāliju, Austriju, 
Norvēģiju, Balkāniem, par kaimiņzemēm 
nemaz nerunājot.    Nekādus ekstrēmus ceļo-
jumus uz citiem kontinentiem dzīvesbied-
ri pagaidām neplāno, prātā paturot teicienu 
– nekad nesaki nekad. Ja Andrim, kurš strā-
dā zemesdienestā, izbrīvēsies laiks, un bērni 

palīdzēs saplānot maršrutus, 
viss ir iespējams. “Vīrs ir pro-
fesionāls šoferis, turklāt arī 
datorspeciālists, ar viņu jeb-
kurā situācijā ir droši,”  Māra 
ceļam vienmēr gatava.   

“Ja vien nesacerēsimies 
kārtējam mājas remon-

tam, jo te darbalauks ir mūžīgs,” pasmaida  
saimniece. 

AR GADIEM PIE MŪŽĪGĀM 
VĒRTĪBĀM

Māra tirgotāja specialitātē sākusi no zemā-
kā pakāpiena, no pārdevējas sīkpreču kio-
skā un pakāpusies līdz kolektīva vadītājai. Pa 
starpām nācies stāvēt aiz letes, būt nolikta-
vas pārzinei, iepazīt sabiedrisko ēdināšanu. 

“Reizēm salīdzinu toreizējos pārdevēja 
darba apstākļus ar tagadējiem un neņemos 
spriest, kad bija vieglāk: apkalpot preču pār-
bagātībā kaprīzus kļuvušos pircējus vai toreiz 
sarūgtināt situāciju saprotošos ļautiņus, norā-
dot uz tukšajiem plauktiem. Agrāk vajadzēja 
pazīšanos, tā saucamo “blatu”, lai no bāzes 
savam veikalam dabūtu labāku preci. Tagad, 
cik zinu, konkurences apstākļos pret piegā-
dātājiem, it īpaši lauksaimniekiem, no liel-
veikalu ķēdēm tiek pielietoti ne mazāk rie-
bīgi paņēmieni, lai preci iegūtu lētāk. Kaut 
kam tādam, atzīstos, es nebūtu gatava. Bet 
aiz letes pastāvēt tomēr gribētu, man patīk 
cilvēkiem sagādāt prieku, piedāvājot kāro-
to preci,” Māra gan necer, ka tas notiks pa 
īstam, veselība reizēm sastreikojas. 

Māra stāsta, ka ne viņa, ne Andris, nav ticī-
bas fanātiķi, taču diena viņiem sākoties ar īsu 
lūgšanu pirms brokastīm, un arī citos brīvā-
kos brīžos rokās tiekot ņemta Bībele vai kādi 
citi svēto rakstu krājumi. “Jauniem tādus lasīt 
varbūt arī nav jēgas, jo viņiem dzīves pie-
redzes ir par maz, lai vēstījumā slēpto būtī-
bu saprastu. Tas nāk ar gadiem, un var tikai 
pabrīnīties, kādas mūžīgās vērtības svētajos 
tekstos atrodamas. Atliek pie tām turēties 
un ar nožēlu secināt, ka daudzi tās sabradā 
ar kājām,” Māra pošas uz kārtējo brīvprātīgo 
dežūru baznīcā, lai interesentiem pastāstītu 
kaut vai par mazu daļiņu no tām. 

Māras vectēvs Kārlis Fricsons Čerepovecas 
periodā.

Māras tēvs Viktors Fricsons, Māra, viņas bērni Edgars un 
Kristīne, 1980. gads

Neņemos spriest, kad bija vieglāk: apkalpot 
preču pārbagātībā kaprīzus kļuvušos pircējus 
vai toreiz sarūgtināt situāciju saprotošos 
ļautiņus, norādot uz tukšajiem plauktiem.



Nr.  34 (34)  2017.  gada 27.  oktobr is6  /  Fokusā

Oktobra pēdējā dienā pasaule svin Helovīnu jeb Visu Svēto 
dienas priekšvakaru. Ventspilī Helovīna dvesma bija jūtama 
jau pagājušās nedēļas nogalē, kad Ventspils Jauniešu mājā 
ikviens varēja izgrebt savu līdzpaņemto ķirbi, apgleznot seju 
atbilstoši tērpam un Helovīna noskaņās izpriecāties uz nebēdu. 
Tomēr īstais Visu Svēto dienas priekšvakars vēl priekšā – tā ir 
otrdiena, 31.oktobris.  

Ķelti ticēja, ka Samheina naktī robeža starp 
dzīvo un mirušo pasauli kļūst plānāka, un 
gariem paveras vārti uz dzīvo pasauli.

Pasaule svin 
Helovīnu

T 
āds Helovīns, kādu to pazīstam 
šodien – ar veikalos nopērka-
mām maskām, izgrebtiem ķirb-
jiem, briesmoņu maskās tērpuša-
mies bērniem, kuri  diedelē saldu-

mus, trakulīgām izpriecām un citiem “jau-
kumiem” nebūt ne tik sen radās Amerikā. 
Tur Visu Svēto diena pirms vairāk kā simt 
piecdesmit gadiem nonāca līdz ar īru ieceļo-
tājiem un ātri vien guva milzīgu popularitāti. 
Tomēr šo svētku izcelsme meklējama daudz 
senākā pagātnē.

SAULES AIZVADĪŠANAS SVĒTKI – 
SAMHEINS

Senie ķelti un balti 31. oktobri uzskatīja 
par sava veida Jauno gadu, kad iestājas gada 
tumšā puse, un šajā datumā svinēja saules 
aizvadīšanas svētkus – Samheinu. Tie iezī-
mēja saules sezonas beigas un aukstā laika 
sākumu, līdz kuram visai ražai bija jābūt 
mājās. Ķelti ticēja, ka šai naktī robeža starp 
dzīvo un mirušo pasauli kļūst plānāka, un 
gariem paveras vārti uz dzīvo pasauli. Vēl val-
dīja ticējums, ka šajā naktī apkārt klīst dažā-
di dēmoni un mošķi, kuru atbaidīšanai senie 
ķelti tērpās no lapām, zariem, salmiem, dzīv-
nieku ādām, kauliem un ragiem darinātās 
maskās. Druīdu prieteri garu pielabināšanai 
nesa dzīvnieku upurus un citus ziedojumus, 
kūra milzīgus ugunskurus, bet ļaudis nelaim-
ju atvairīšanai pie saviem mājokļiem iededzi-
nāja gaismu. 

Pēc dažādām ugunskurā atrodamajām 
zīmēm ķelti esot zīlējuši nākotni. No uguns-
kura katrs paņēmis pa oglītei, ko nolikt mājās 
pavardā, jo ar šādu oglīti uguns pavardā 
degot ilgāk un dodot lielāku siltumu. Bet pēc 
ugunskura nodzišanas katrs esot atstājis tam 
blakus mazu akmentiņu. Ja nākamajā rītā 
akmentiņš vairs neatradies vecajā vietā, ticē-
juši, ka tā nolicējs ilgāk par gadu nenodzīvos. 
Ķelti esot arī ārpusē un uz ceļiem atstājuši 
ēdienu, lai mirušie un dēmoni nenāktu mājā 
ēst, bet ciemu iedzīvotāji, tērpušies mas-
kās, devās gājienos, lai izvestu ļaunos garus 

ārpus ciema. Savukārt skoti 
atbaidīja raganas, dodoties 
lāpu gājienā, bet Bretaņā uz 
mājas sliekšņa atstāja pankūkas un reibinošu 
ābolu dziru mirušajiem. Samhaina laikā tika 
atmaksāti parādi, atjaunoti īres līgumi, pirkti 
un pārdoti mājlopi un zeme. 

Šajā naktī pareģojumi ieguva īpašu spēku, 
un meitas mēdza zīlēt, kura izies pie vīra 
vai arī kāds liktenis gaida nākamā gadā. 
Piemēram, uz galda likuši četrus šķīvjus, pir-
majā ielēja ūdeni, otrā ielika gredzenu, tre-
šajā  zemi, bet ceturtajā salmus vai auzas. 
Zīlētāju ar aizsietām acīm pieveda pie galda 
un lika viņai izvēlēties šķīvi. Ūdens nozīmēja 
pārcelšanos uz jaunu dzīvesvietu, gredzens 
simbolizēja kāzas, zeme nozīmēja nāvi, bet 
ceturtā šķīvja saturs – bagātību. 

Visi šie rituāli gadsimtu gaitā tika nodoti 
no paaudzes uz paaudzi, tāpēc arī mūsdie-
nu Helovīns ir tik slavens ar savu nešķīste-
ņu gājienu, zīlēšanu, garu un uguns maģijas 
piesaukšanu. 

VISU SVĒTO DIENAS IEDIBINĀŠANA
Hronikas vēsta, ka pāvests Bonifācijs, 

netikdams galā ar īru pagāniem, licis atzīmēt 
baznīcas svētkus tajā pašā laikā, kad ķelti 
rīko savus maģiskos rituālus. 835. mūsu ēras 
gadā Romas baznīca 1. novembri pasludinā-
ja par Visu Svēto dienu, bet 2. novembri par 
Visu Dvēseļu dienu, lai godinātu mirušos. Šai 
dienai raksturīgi lieli ugunskuri, svinīgi gājie-
ni, kuros cilvēki pārģērbās par svētajiem, 
eņģeļiem un velniem, arī reliģioza rakstura 
mistēriju uzvedumi. Baznīca mudināja pie-
minēt aizgājējus nevis ar upurēšanu, bet lūg-
šanām, un mācīja draudzes locekļiem cept 
nelielas saldas bulciņas – tā sauktās “aizgā-
jēju maizītes”. Pēc tam tās dalīja nabagiem, 
kam pateicībā bija jāaizlūdz par savu mirušo 
labvēļu dvēselēm. Ar laiku tradīcija iedzīvo-
jās, kļuva populāra un bērni sāka staigāt no 
mājas uz māju, dziedot un prasot ēdienu un 
naudu. 998.gadā šo dienu oficiāli ierakstīja 
Baznīcas grāmatā.

KĀ RĀCENIS PĀRTAPA ĶIRBĪ
Helovīnu galvenais simbols – izgrebts ķir-

bis, pirmsākumos bija izgrebts rācenis. Šī 
tradīcija nāk no senas īru leģendas. Skopais 
Džeks  pārspējis viltībā pēc viņa atnākušo 
Velnu, liekot tam pārvērsties par sešu pensu 
monētu. Džeks monētu ielicis kabatā un 
licis nelabajam apsolīt vēl gadu nenākt pēc 
viņa. Kad velns pēc gada atgriezies, Džeks 
tam norādījis uz sulīgu ābolu, kas karā-
jies augstu virs durvīm. Velns rāpies augšā, 
bet Džeks tikmēr izgriezis durvīs krustu. 
Velns apmaiņā pret savu atbrīvošanu apso-
līja Džekam nenākt pēc viņa vēl 10 gadus. 
Drīz pēc tam Džeks nomira un nokļuva debe-
sīs, taču Svētais Pēteris, zinot večuka skopu-
mu, Paradīzes vārtus viņam deguna priek-
šā aizvēra. Džeks nokļuva ellē, taču arī tur 
viņš nebija gaidīts. Tādēļ viņš esot spiests 
mūžīgi dzīvot ēnainos kaktos uz zemes un 
klīst pa tumšām ielām. Vīram līdzi esot tikai 
viena oglīte, ar ko apgaismot ceļu, kuru tad 
viņš esot ielicis izdobtā rācenī, lai dod vairāk 
gaismas un ilgāk deg. Un tā nu viņam jāk-
līst pa pasauli, jo mieru nevar gūt ne debe-
sīs, ne ellē. 

Jāpiebilst, ka senāk Īrijas lauku iedzīvotāji 
bieži vien tumsā apgaismoja sev ceļu ar lāk-
turi, kas bija izgatavots no rāceņa vai bietes.

Lai nu kā, bet šī leģenda līdz ar īru imigran-
tiem ieceļoja Amerikā, un īri bijuši patīkami 
pārsteigti kā par ķirbju izmēru, tā par vieglu-
mu, ar kādu mīkstums atdalījās no mizas. Tā 
Džeka rāceņa lākturi nomainīja ķirbji, kuri bija 
vieglāk izgrebjami, un arī svecīte tajos izska-
tījās krietni vien labāk... 

HELOVĪNU VANDĀLISMA ĒRA
Deviņpadsmitā gadsimta 50.gados, kad 

Īrijā bijis bads un daudzi bija spiesti doties uz 
Ameriku, līdz ar emigrantiem Jaunajā pasau-
lē ieradās arī Helovīns. Amerikāņiem šī tra-
dīcija iepatikās, taču sākumā visa svinēšana 
izvērtusies huligānismā – satrakojušies svi-
nētāji dedzinājuši kokus, demolējuši apkārt-
ni, gāzuši šķūnīšus un lopu iežogojumus. 
Sākušās pat zādzības, ļaunprātīga dedzinā-
šana un svešas mantas bojāšana. Varas pār-
stāvji par šādu “svinēšanu” esot ne pa jokam 
norūpējušies. Taču sen zināma patiesība, ka 
“ķīli izsit ar ķīli”, vai  šajā gadījumā – vienas 
izpriecas aizstāj ar citām. Izdomāja pat tādas 
lietas, kā sabiedrisko lapu grābšanu vai līgu-
mus par kārtības uzturēšanu ar puikām. 

Pamazām svētki ievirzījās mierīgākā gult-
nē – tie kļuva populāri arī augstākajās aprin-
dās. Divdesmitā gadsimta trīsdesmito gadu 
vidū pat uzplauka savdabīgs Helovīnu kults, 
par kuru galvenokārt jāsaka paldies rakstnie-

kiem, kuri tos visai romantiskā gaisotnē atvei-
doja savos darbos. Nu Helovīni daudzās mājās 
noritēja pēc krietni pirms svētkiem sarūpēta 
scenārija, turīgie amerikāņi cits ar citu sacen-
tās pēc iespējas atbilstošākā telpu rotāšanā.  
1936.gadā Ņujorkas centrā Manhetenas parka 
Centrālajā alejā pat sāka rīkot parādes, kurās 
piedalījās tūkstošiem dalībnieku. Taču tad 
sākās Otrais pasaules karš, un par visāda veida 
svinēšanām bija jāaizmirst.

SALDUMUS VAI IZJOKOSIM
Kara laikā Helovīni tika oficiāli atcelti. Taču 

pēc uzvaras atkal tie atgriezās, un 1947.
gadā valsts kase iztērēja 365 dolārus, dāvi-
not bērniem Helovīnu dienā bezmaksas kino 
seansus. Līdz 1950 gadam Amerika piedzī-
voja līdz tam nepieredzētu dzimstības līme-
ņa paaugstināšanos. Tauta kļuva rāmāka, un 
arī Helovīna svinēšana no ielām pārceļoja uz 
mājām un skolām. Bērni Helovīnos sapņo-
ja būt nobijušies, bet pieaugušie izdomāja 
dažnedažādus brīnumus, lai viņiem izdabā-
tu. Sākās iešana citam pie cita pēc cienas-
ta, parādījās “spoku mājas”, dažnedažādas 
mošķu maskas un pārģērbšanās. Amerikai 
izdevās pārvērst svētkus izklaides pasāku-
mā, kura galvenā auditorija bija bērni. Arī 
mūsdienās bērni oktobra pēdējā dienā – 
Visu Svēto dienas priekšvakarā pārģērbjas 
par spokiem, raganām, miroņiem un citiem 
mošķiem, un staigā pa mājām, prasot saldu-
mus, pretējā gadījumā solot sīkstuļus izjokot. 
Salduma diedelēšanai vēsturiska pamatoju-
ma nav,  par to paldies šodien varam teikt 
kādiem gudriem prātiem ASV valdības struk-
tūrās, kuri pusaudžu pāri plūstošo enerģiju 
savulaik prata ievirzīt miermīlīgā un vārda 
tiešā nozīmē saldā gultnē. 

PAŠIEM SAVS VEĻU LAIKS
Latvijā Helovīns ienācis samērā nesen, un 

par tāda mēroga svinēšanu kā daudzās citās 
pasaules valstīs pie mums pagaidām nav ne 
runas. Un kādēļ gan lai mēs ar visu krūti mes-
tos Helovīnos, ja latviešiem ir pašiem savas 
gadsimtos koptas mirušo pieminēšanas tra-
dīcijas? Tāds ir veļu laiks no Miķeļdienas 29. 
septembrī līdz Mārtiņdienai – 9. novembrī, 
un tad līdz pat Meteņiem var doties masku 
gājienos. Mūsu veļi ir labestīgi, viņi nāk palū-
kot, kā mēs te uz zemes dzīvojam, vai godā-
jam mūsu senču tradīcijas. Folkloristi stāsta, 
ka ejot masku gājienā pa mājām, latvieši 
centās noskaidrot, vai konkrētajā mājā veļus 
piemin. Tiek dziedātas dziesmas, lāča maskā 
tērptais izrūcina istabas tumšos kaktus, tiek 
izrībinātas blusas. Nāve izdejo īpašu deju, lai 
mājā nestu veselību. 
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Mēs visi labi zinām, cik gardas 
ir dažādas putras un cik tās ir 
nozīmīgas katra cilvēka pareizā 
uzturā. Galu galā putra vēsturiski 
bijis biežs ēdiens katra latvieša 
sētā. Gan tie, kuriem garšo put-
ras, gan tie, kuri vēlas uzzināt par 
tām vairāk, gan vienkārši labi pa-
vadīt dienu, mēs iesakām doties 
uz Ventspils Piejūras brīvdabas 
muzeju. Svētdien muzejā būs lielā 
“Putras diena”.

Auzās 
ir spēks!

P 
asākums sāksies plkst. 
13.00 un ilgs teju trīs stun-
das. Tas vienlaikus būs arī 
Piejūras brīvdabas muzeja 
sezonas noslēgšanas pasā-

kums, tātad – pēdējā lielā iespēja 
vēl šogad izvizināties ar Mazbānīti 
(gada pašā izskaņā būs vēl viena 
iespēja, kad notiek Mazbānīša svēt-
ki), tāpat pēdējā diena, kad vēlreiz 
paraudzīties pašiem vai parādīt cie-
miņiem muzeja eksponātus – vēl būs 
vaļā ēkas.

Tomēr tas galvenais notikums – 
“Putras diena”. Starp citu, vai jūs 
zinājāt, ka 10.oktobrī pasaulē tiek 
atzīmēta starptautiskā putras diena? 
Par godu šim vienam no senākajiem 
ēdieniem, kas saglabājies līdz pat 
mūsdienām un joprojām ieņem nozī-
mīgu vietu ikdienas uzturā, oktobris 
tagad izrādās ir putras mēnesis. Šogad 
putras diena un mēnesis ir veltīts 
auzām. Muzejā svētdien varēs nobau-
dīt trīs veida putras. Pasākuma rīkotā-
ji stāsta, ka Smiltiņu ģimene gatavos 
auzu pārslu putru, pikanto rīsu putru 
ar dižogu ķirbi un rudzu miltu putru. 
Ja auzu putru mēs pazīstam ikviens, 
tad pārējās divas, jo īpaši pēdējā, 
šķiet pilnīgs atklājums. Muzikālo gai-
sotni nodrošinās grupa “Ceļavējš”, būs 
rudens darbu parāde ar demonstrāci-
jām un skatītāju iesaistīšanu, kā arī 
“Laimīgās Putras loterija” – būs jāat-
rod septiņi vārdi putras režģī.

Visa nedēļas nogale šoreiz iekrāso-
jas vairāk kultūras baudīšanas zīmē. 
“Ventspilnieks.lv” iesaka sestdienas 
vakarā doties uz Livonijas ordeņa pili, 
kur plkst.19.00 notiks “Leģendu nakts” 
koncerts. Uzstāsies dziedātājs Laimis 
Rācenājs, viņš kopā ar Ventspils džeza 
ansambli “Intro” atskaņos leģendā-
ru 20.gadsimta komponistu Djūka 
Elingtona, Džordža Gēršvina un Kola 
Portera skaņdarbus. Džeza klasikas un 
leģendārus blūzas skaņdarbus papildi-
nās “film noir” žanra noskaņu projek-
cijas pils mūros.

Nedēļas nogalē noslēgsies Ventspils 
kamermūzikas dienas. Vispirms pils 
kapelā sestdien plkst.16.00 kamer-
mūzikas dienu dalībnieki atska-
ņos Pētera Vaska, Antonio Vivaldi un 
Jozefa Haidna skaņdarbus. Svētdien 
t/n “Jūras vārti” noslēguma kon-
certs ar fantastisku programmu un 
izcilu mūziķu piedalīšanos – pianists 
Andrejs Osokins, Magdalēna Geka un 
citi. Sākums plkst.17.00.

Savukārt tie, kuriem vairāk pie sirds 
folklora, ceļš vedīs uz Kultūras centru, 
kur notiks tradicionālie folkloras svēt-
ki, kas veltīti Dainu tēvam – Krišjānim 
Baronam. Koncerta sākums plkst.12. 
Piedalīsies tāli un tuvi ciemiņi, kopu-
mā 8 folkloras kopas, bet svētku tur-
pinājumā no plkst.14 kopīga sadan-
cošanās ar tautas muzikantiem “Tals’ 
Trimiš”. 

 HK “VENTA2002”  
AICINA:

Tiekamies 
Ventspils ledus hallē

SIA “ELEKTRIĶIS”

V.B.”MEŽA SERVISS”

NĀC ATBALSTI SAVĒJOS!!!
Mūs atbalsta:

2017. gada 28. oktobrī plkst. 13.15
U-14 komandu spēle

HK Venta2002 – PIRATI 

plkst. 15.00
U-18 komandu spēle

HK Venta2002 – JLSS

Š ajā sarakstā Ventspili diez vai 
varēs ierakstīt, taču gluži bešā 
neesam arī mēs. Mums ir mūsu 
Venta – Kurzemes zilā josta, 
kuras aizsākums rodams kai-

miņzemē Lietuvā, Žemaitijas augstie-
nē, Veņu ezerā. Kāpēc Venta ir „Venta”, 
vai vienmēr tā saukusies šajā vārdā 
un vai vienmēr tecējusi pa šo pašu 
gultni? Ir pieņemts domāt, ka senos 
dokumentos un vecās kartēs lasāmais 
„Windau” vai „Vindava” ir iekarotā-
ju krustnešu izdomājums, ko spēkā 
paturēja arī cariskās Krievijas iestādes 
pēc Kurzemes inkorporācijas Krievijas 
impērijā. Taču tautasdziemās par 
mūsu upi teikts: “Tec, Ventiņa, vindo-
dama”, kur vārdā „vindodama” ieko-
dēts senais vārds „Vinda” ar nozīmi 
„vīties, griezties, locīties”. Domājams, 
Vinda jeb Vindava pārvērtusies par 
Ventu lībisko izlokšņu ietekmē.

JA NEBŪTU VENTAS,  
NEBŪTU VENTSPILS

Ja nebūtu Ventas, nebūtu Ventspils 
– tas ir gandrīz droši. Pateicoties mūsu 
upes ietekai jūrā, veidojot lielisku ostu, 
šajā vietā ieradās un uz dzīvi apme-
tās cilvēki – pilsētas pamatu licēji un 
veidotāji. Venta mums dāvā brīnišķī-
gas ainavas, pastaigu un atpūtas vietas 
(ekonomisko pusi šoreiz neminēsim). 
Taču tā visa varēja arī nebūt (vismaz 
ne šajā vietā), ja kaut kad – ļoti sense-
nos laikos – lielā Kurzemes upe netālu 
no ietekas jūrā nebūtu mainījusi gultni. 
Pastāv uzskats, ka tālā senatnē Venta 
ar jūru satikusies tur, kur tagad atrodas 
Staldzene, bet kādu nezināmu dabas 
spēku rezultātā pēkšņi pavērsusies vai-
rāk uz rietumiem un tā arī palikusi...

UPĪTES UN PIETECIŅAS
Venta, protams, ir galvenā, taču 

mums ir arī citas ūdensteces – lai 
mazākas, lai pieticīgākas, tomēr pilsē-
tas neatņemamas sastāvdaļas. Kādreiz 
tādu mazu upīšu, Ventas pieteciņu, 
bija vairāk. Pārventā Kuste, kas aizsā-
kās netālu no tagadējā Piltenes pa - 
grieziena un ietecēja Ventā iepretī kād-
reizējam kinoteātrim „Venta”. Nu vairs 
nav ne kino, ne Kustes – upīti iznīcinā-
ja 20. gadsimta pirmajos gados, būvē-
jot dzelzceļa staciju, sliežu ceļus un 
paplašinot ostu. Mirušās upītes piemi-
ņai tās vārdā nosaukts Kustes dambis 
un Kustes dārzs. Par vēl vienu mirušu 
upīti šodien atgādina arī Peldu ielas 
nosaukums, bet kā saukusies šī upīte, 

šodien vairs nezina neviens; vecās kar-
tēs redzams, ka tā ietecējusi Ventā bla-
kus pilij un kādreiz – Livonijas ordeņa 
laikos – visticamāk bijusi iekļauta pils 
nocietinājumos kā aizsarggrāvis.

VIDMES UPĪTES STĀSTS
Tomēr viena mazā upīte laimīgi izdzī-

vojusi līdz mūsu dienām, lai gan pie-
redzējusi daudz nedienu. Tā ir Vidme. 
Aizsākusies pļavās pilsētas dienvi-
du apkaimē, Vidme kļuva par orien-
tieri krietnam Kuldīgas ielas (kādreiz 
Kuldīgas ceļa) posmam. Kā līkumo-
ja Vidme, tā tai blakus līkumoja arī 
ceļš līdz Sarkanajam tiltiņam, kur upīte 
dodas uz vienu pusi, iela – uz otru. Taču 
daudzi nezinās, ka tagadējā Vidme 
ir savienota no divām senajām upī-
tēm: otru vāciskajās kartēs dēvēja par 
„Ziegelbach”, t.i. „Ķieģeļu strauts”. Tik 
dīvainu nosaukumu upīte dabūja, tecē-
dama garām mālu raktuvēm un ķie-
ģeļu cepļiem, kas reiz atradās starp 
tagadējām Kuldīgas, Jubilejas, Sporta, 
Brīvības un Durbes ielām. Šo rajo-
nu gandrīz visa 20. gadsimta garumā 
sauca par Mālu bedrēm, un tur atra-
dās 8–9 dažāda lieluma dīķi vietās, 
no kurienes vairāku gadsimtu garumā 
ņēma mālus. Ķieģeļstrauts esot iete-
cējis Ventā Žāžciema teritorijā. Taču, 
domājot par savām ērtībām un nedo-
mājot par dabu, pilsētas vadība vēl 
pirms II Pasaules kara abas ūdensteces 
savienoja un sauca ne vairs pat Vidmi, 
bet Vidumgrāvi.

Sākot ar pēckara gadiem un līdz pat 
deviņdesmitajiem, Vidmes upīte tika 
galēji degradēta; tuvējo māju iedzīvo-
tāji tajā iepludināja notekūdeņus un 
meta atkritumus. Taču lielākais posts 
sākās, kad Bērzu ielā vecās lopkau-
tuves vietā uzcēla gaļas kombinātu, 
un tā notekūdeņus pa resnu cauru-
li ievadīja upītē tieši pie Sarkanā tilti-
ņa. Netīrība un smirdoņa, īpaši siltajā 
laikā, bija neaprakstāma, un kādreiz tik 
jauko upīti nicinoši saukāja par sūdu-
grāvi. Paldies Dievam, tie laiki pagāju-
ši, upīte atkal atguvusi savu vārdu un 
kurzemnieciskā mierā gar Reņķa dārza 
malu nes savus ūdeņus uz Ventu. Gan 
Vidme, gan abi no senajām Mālu bed-
rēm saglabājušies dīķi kļuvuši pat īstu 
ūdensputnu paradīzi – bez milzīga-
jiem mežapīļu bariem un kaijām tur 
novērotas arī mazās ūdensvistiņas, pa 
mežazosu pārim un pat gulbji – par 
prieku lieliem un maziem dabas vēro-
tājiem. 

Mūsu pilsētas iekšējie ūdeņi
Ezeri, dīķi, upes un 
kanāli, kas gadsimtu 
gaitā integrēti pilsēt-
vidē, gandrīz vienmēr 
veido jaukas ainavas 
un romantiskus stūrī-
šus. Ūdens klajums vai 
tece piesaista cilvēku 
skatienus, palīdz risināt 
domas, rosina uz medi-
tāciju. Pasaulē ir daudz 
pilsētu, kas kļuvušas 
ievērojamas tieši ar savu 
iekšējo ūdeņu bagātī-
bu. Te goda vietā droši 
vien ir Venēcija, kam 
droši seko Amsterdama, 
Brige, Sanktpēterburga...

Vidmes upīte un tai cieši blakus Kuldīgas iela (Kuldīgas ceļš) 20. gadsimta sākumā. Fotografēts, stāvot uz 
Sarkanā tilta vai tam blakus. Aiz ielas – tagadējā Reņķa dārza, toreiz – Reinkes muižiņas žogs. Apmēram attēla 
centrā redzamais koks ir lielā apse, kuru nozāģēja salīdzinoši nesen, kad ietvei lika jaunu segumu. Iespējams, 
tā bija pārsteidzīga rīcība, – tik veca (krietni vairāk par 100 gadiem) un resna apse Latvijā ir retums.
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A U N S
Dienu steigā atrodi laiku, lai mazliet apstātos un atvilktu 
elpu. Laiku pa laikam jāsakārto domas, kas nedos miera 

un nomainīs cita citu. Tagad ir piemērots brīdis, lai pievērstos kar-
jerai, profesionālajai izaugsmei, un apgūtu jaunas prasmes, tāpēc 
vajag „skaidru galvu”. Enerģijas netrūks. 

V Ē R S I S
Profesionālajā jomā ies diezgan nemierīgi, iespējams, 
mainīsies darba pienākumi, apstākļi un nosacījumi. 

Vislabāk jutīsies mājās. Izbaudi brīvo laiku, lasot vai mierīgi atpūšo-
ties. Brīvdienās ielūdz draugus uz radošu ballīti. Ja tev pašam ir kāds 
hobijs, nododies tam ar sirdi un dvēseli. Gūsi daudz prieka.

D V Ī Ņ I
Pirmajā vietā būs dažādas sabiedriskās aktivitātes. 
Sekmīgs laiks prezentācijām, domubiedru meklējumiem, 

vai kopīgiem pasākumiem ar draugiem. Jaunajā nedēļā paveic dar-
bus, kas iekavējušies vai sen ieplānoti. Var rasties iespējas pavairot 
ienākumus, taču ar finansēm jārīkojas uzmanīgi. 

V Ē Z I S
Mājās vari ieplānot labiekārtošanas darbus. Piemērots 
laiks mēbeļu vai skaistu interjera priekšmetu iegādei. 

Taču, dodoties iepirkšanās tūrē, sargies krist pārmērībās. Brīvo laiku 
velti ģimenei, kopā pastrādājiet un kopā apmeklējiet pasākumus. 
Nākamajā nedēļā jauni, pozitīvi izaicinājumi darbā.

L A U V A
Ja rodas saspringtas situācijas darbā vai prāts nav mie-
rīgs, dalies rūpēs ar saviem mīļajiem. Ieklausies mājinie-

kos, jo viņu teiktajā atradīsies kas noderīgs. Sekmīgs laiks lietišķo 
jautājumu kārtošanai. Vari risināt sarunas ar nama apsaimniekotā-
jiem vai komunālajiem dienestiem.

 
J A U N A V A
Brīvdienās vajadzēs pievērsties saimniecības darbiem 
mājās. Iespējams, pirms ziemas sezonas jāpaveic kaut kas 

svarīgs. Tāpat arī atbalsti savējos un īpaši parūpējies par vecākajiem 
ģimenes locekļiem. Darbā jāstrādā ar atdevi, tad ar ienākumiem 
būsi apmierināts. Neuzņemies kredītsaistības.

S V A R I
Daudz pienākumu darbā, un laiks skries kā vēja spār-
niem. Dažu brīdi var likties, ka viss „buksē” un jācīnās ar 

vējdzirnavām. Palūkojies uz situāciju objektīvi, izvērtē darbu prio-
ritātes, un dari to, kas patiešām ir svarīgi. Privātajai dzīvei atliks 
mazāk laika, bet vismaz brīvdienās ieplāno kopīgu pasākumu.

S K O R P I O N S
Uzklausi bērnu vēlmes un vajadzības, atbalsti savas atvasī-
tes un respektē viņu viedokli. Pedagoģiskie jautājumi var 

kļūt ļoti aktuāli. Kopumā ņemot, dienas ritēs rosīgi – jauni plāni, 
jauni kontakti. Piemērots laiks ienākumu vairošanai, uzkrājumu vei-
došanai vai nopietniem pirkumiem.

S T R Ē L N I E K S
Dienas ritēs lietišķās noskaņās – biznesa sarunas, atbildīgi 
pienākumi, viss jādara pamatīgi. Kurš teica, ka būs viegli? 

Mājas solis arī prasīs savu tiesu. Iesaisti mīļos radiņus, tad veiksies 
raitāk. Brīvdienās atļaujies nelielu bohēmu un dari to, kas iedvesmo 
un sagādā prieku. Savukārt naudas tēriņos ievēro mērenību.

  
M E Ž Ā Z I S
Mājās jāgādā par mieru un saticību, var izcelties pilnī-
gi nevajadzīgi, sadzīviski strīdiņi. Lai no tiem izvairītos, 

centies neuztiept ģimenes locekļiem savu viedokli. Tāpat arī nesāc 
mājās kādus pārkārtojumus bez viņu piekrišanas. Brīvdienās liec 
visus darbus pie malas un dodies izklaidēties!

Ū D E N S V Ī R S
Interesantas idejas un citādāks skatījums uz lietām. Tavi 
trumpji šoreiz slēpjas oriģinālā pieejā arī visnotaļ sadzī-

viskās situācijās. Neļauj, lai tavas idejas kāds apšauba vai noliedz. 
Lieliski izpaudīsies darba jomā, tevi pamanīs, novērtēs un varbūt arī 
sekos vilinošs piedāvājums.

Z I V I S
Ja nepieciešams, nekautrējies lūgt padomu vai atbalstu 
seniem, labiem draugiem. Tāpat arī iespēju robežās palī-

dzi citiem, ja tev to lūdz. Vienīgi ar nosacījumu, ka nevajag jaukt 
draudzību un naudas lietas. Maciņā jātur kārtība. Seko līdzi ienāku-
miem un izdevumiem un neuzņemies kredītsaistības.
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Anekdotes

Pēdējās nedēļas “karstākā ziņa” – vadošo Latvijas miljonāru saraksta augšgalā burtiski “ielauzies” medijos nereti 
par “oligarhu trijotnes” biedru dēvētā Aināra Šlesera dēls. Nav nekāds noslēpums, ka arī Ventspils mēra Lemberga 
kunga atvases nebūt nav nabadzīgākās, un ir vai ir bijušas dažādā veidā saistītas ar tēva gaitām sabiedriskajā lauciņā, 
nodrošinot sev “formālo miljonāru statusu” un pat kopīgi dalot vietu uz apsūdzētā sola... Mēdz, protams, teikt, ka 
“uzņēmēja gēns” iedzimst, taču mūsmāju politiskās, ekonomiskās un sociāli sabiedriskās aktivitātes parasti liecina, 
ka šāds “bērnu veiksmīgais bizness” lielā mērā saistīts nevis ar pašas atvases ķērienu “taisīt naudu”, bet gan ar to, ka 
t.s. “politbiznesa oligarhi” šādi ir atraduši veidu, kā “izshēmotās stratēģijas” legalizēt, neriskējot, lai pieķeršanas ga-
dījumā tiktu pie “sashēmotā” konfiskācijas, jo pašiem taču nekas īsti nepieder. Un pat kopā ar sievu kopīgi iekārtotais 
dzīvoklis īstenībā ir, piemēram, sievas likumīgs īpašums. Bet ja atgriežamies Ventas krastā, tad Lemberga kungs taču 
pie visa vēl klāt nav uzņēmējs, bet gan salīdzinoši nelielas pilsētas mērs...
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Abiem (vīram un sievai) jau trešā 
laulība, pie notāra sastāda laulī-
bu līgumu. Jaunais vīrs dod norādi 
notāram:  
- Ierakstiet, ka pirmdienas vaka-
rā man ir biljards, trešdienas vaka-
rā zolītes vakars, piektdienā man ir 
pirts kopā ar draugiem, bet sestdie-
nās makšķerēšana.  
Notārs ieraksta, un jautā sievai:  
- Un jums kādi noteikumi būs?  
Sieva atbild:  
- Tikai  viens.  
- Un kāds?  
- Katru vakaru 9 man būs sekss, 
vienalga, vīrs būs mājās, vai nē.

Ārsts pēc operācijas apskata pacien-
tu un saka:  
- Jā… Es jums šonakt atsūtīšu med-
māsiņu.  
Pacients pārvarot sāpes:  
- Dakter, varbūt ne šodien? Šodien 
man ar viņu nekas nesa   nāks –  
nejūtos labi…

- Piedodiet, ser, bet es jūs nevaru 
ielaist kazino. Jums nav šlipses!  
- Nu un kas? Re, tas vispār pliks iet!  
- Jā, bet viņš nāk ārā!

Zvans vetārstam:  
- Tūlīt pie Jums atnāks mana sie-
vasmāte ar vecu suni. Lūdzu iemi-
dziniet viņu, bet tā, lai nemokās un 
uzreiz nomirst.  
Vetārsts:  
-Jūs esat pārliecināts, ka sunītis 
viens pats atradīs ceļu uz mājām?

Slimnīca. Pacients pamostas no 
telefona zvana.  
- Labrīt, te jūsu ārsts.  
- Labrīt, dakter, kā ar manām ana-
līzēm?  
- Nu, neslēpšu, mēs jums atklājām 
sifilisu, difteriju, garo klepu, mēri, 
bakas, malāriju, cūciņu, dizentēriju 
un AIDS...  
- Ārprāts!!! Tad dariet kaut ko!!!  

- Neuztraucieties, viss notiek pēc 
plāna. Nu šīs dienas jums tiek 
noteikta pankūku diēta. Brokastīs 
– pankūkas, pusdienās – pankūkas, 
vakariņās – pankūkas.  
- Vai tas palīdzēs???  
- Nezinu, bet tas ir vienīgais,  
ko varam jums pastumt pa 
spraugu zem durvīm...

Kafejnīcā rindā stāv divas dāmas, 
viena stipri apaļa, bet otra ļoti 
tieva.  
Apalīte pārdevējai: Man lūdzu vienu 
kūciņu. Jāuztur formas, vīrieši jau 
nav suņi, uz kauliem nekrīt!  
Tievā: Varētu domāt, ka vīrie-
ši ir zīlītes un knābā speķi!

Armijā jauniesaucamajam jautā:  
- Kur vēlaties dienēt?  
- Vienalga, kur, ka tikai par ģenerāli!  
- Idiots esat?  
- Vai tā ir obligāta prasība?

Vīrs negaidot skapī atrod ūdeļādas 
kažoku.  
Jautā sievai:  
- No kurienes tev tas?  
- Neticēsi, bet vakar, kad gāju 
iznest atkritumus, redzu – guļ zemē 
kažoks. Piemērīju: fasons mans, 
izmērs arī...  
Pēc nedēļas vīrs sievai pirkstā 
pamana jaunu gredzenu.  
- Kur tu to dabūji?  
- Neticēsi, bet eju pa ielu, skatos – 
mētājas. Piemērīju, kā uzliets!  
- Nu, tev gan veicas, nopūšas vīrs. 
Bet es tik vien atradu, kā vīrie-
šu apakšbikses zem spilvena. 
Fasons nav mans, izmērs arī...

- Hallo! Vai radio?  
- Jā!  
- Es atradu Jāņa Krūmiņa  maku 
ar 2000 eiro, uzlieciet viņam 
kādu jauku dziesmu!

Vīrs inženieris jautā sievai:  

- Vai tu nevarētu man iedot 
šā pīrāga recepti? Šī recepte 
būs grandiozs apvērsums mūs-
dienu cementa ražošanā...

Vīrietis mirst. Viņš sasauc ap sevi 
radiniekus un saka:  
- Brāli, vai atceries, kad tevi atlai-
da no darba? Tas notika, pateico-
ties man. Māsa, vai atceries, kā tevi 
veda uz policiju? Anonīmo ziņojumu 
uzrakstīju es. Sieva, atceries, kad tevi 
gribēja ielikt cietumā? Es pacentos. 
Piedodiet, ja varat! Un tagad mana 
pēdējā vēlēšanās – kad nomiršu, 
pakariniet mani aiz kājām pie lustras!  
Vīrietis nomirst, un radinieki izpilda 
viņa pēdējo vēlēšanos. Pēkšņi atskan 
durvju zvans. Kāds atver, un dzīvoklī 
ieskrien policisti, saucot:  
- Mums paziņoja, ka šeit ņir-
gājas par nelaiķi!

Dialogs ķīmiskajā tīrītavā:  
- Jūs treknus traipus no dīvāna 
variet dabūt ārā?  
- Jā!  
- Lūk, nauda! Lūk, adrese! Un 
trekno traipu sauc Andris...

Latvietis Īrijā ieiet veikalā, grib 
nopirkt vistu, bet aizmirsis, kā vistu 
angliski sauc. Ilgi stāv, skatās uz 
veikala plauktiem, kamēr pārdevējs 
neiztur:  
- Vai jūs ko gribējāt?  
Latvietis ar pirkstu parāda uz olu:  
- His mother, please!

Dārgās meitenes! Nedodiet pui-
šiem veltas cerības – neatstājiet uz 
plīts pannu, kurai uzlikts vāks !

- Man draudzene deva mājienu,  
ka vēlas saņemt dzimša-
nas dienā kaut ko apaļu, spī-
dīgu un ar dimantiem…
– Kā domā, Viņa stipri apvainosies,  
ja uzdāvināšu flekša dimanta  
griezējripu?



ОВЕН
В суете найдите время, чтобы остановиться и перевести 
дух. Время от времени нужно приводить мысли в порядок, а 
их будет предостаточно. Сейчас подходящее время, чтобы 

заняться карьерой, профессиональным ростом, освоить новые знания, 
поэтому потребуется «ясная голова». Энергии у вас будет достаточно.

ТЕЛЕЦ
В профессиональной сфере достаточно беспокойное время, 
возможно, поменяются рабочие обязанности или условия. 

Лучше всего вы будете чувствовать себя дома. Насладитесь чтением 
книги или спокойным отдыхом. В выходные пригласите друзей на творче-
скую вечеринку. Если у вас есть какое-то хобби, посвятите ему свое время.

БЛИЗНЕЦЫ
На первом месте – общественная жизнь. Удачное время для 
презентаций, поиска единомышленников или совместных 

мероприятий с друзьями. На наступившей неделе хорошо бы сделать 
те дела, которые вы давно откладывали. Может появиться возможность 
увеличить доход, однако с финансами нужно быть аккуратным. 

РАК
Можете заниматься обустройством дома. Подходящее 
время для приобретения мебели или красивых предметов 

интерьера. Однако, отправляясь за покупками, избегайте чрезмерных 
трат. Свободное время посвятите семье, вместе выполните какую-ни-
будь работу по хозяйству, вместе посетите мероприятия. На следующей 
неделе вас ожидают новые, положительные вызовы на работе.

ЛЕВ
Если на работе возникают напряженные ситуации или вы 
ощущаете беспокойство, поделитесь своими заботами с 

близкими. Прислушайтесь к их мнению, оно может оказаться для вас 
очень полезным. Удачное время для решения деловых вопросов. 
Можете решать проблемы с коммунальными службами или организаци-
ей, управляющей вашим домом. 

ДЕВА
B выходные нужно будет заняться домашним хозяйством. 
Возможно, в преддверии зимнего сезона нужно будет сделать 

что-нибудь важное. Вашим близким потребуется поддержка. На работе 
потребуется полная самоотдача, тогда доход вас порадует. Не берите на 
себя кредитных обязательств. 

ВЕСЫ
Множество обязанностей на работе, время пройдет незамет-
но. Иногда будет казаться, что все буксует и нужно бороть-

ся с ветряными мельницами. Посмотрите на ситуацию объективно, 
оцените приоритеты в работе и приступайте к тому, что действитель-
но важно. На личную жизнь останется достаточно немного времени, но 
хотя бы в выходные запланируйте совместное мероприятие с люби-
мым человеком.

СКОРПИОН
Выслушайте своих детей, узнайте об их желаниях и потребно-
стях. Вопросы педагогики могут стать очень актуальными. В 

целом дни пройдут довольно активно – новые планы, новые контакты. 
Подходящее время для увеличения доходов, формирования накопле-
ний или серьезных покупок. 

СТРЕЛЕЦ
Ваше время на этой неделе будет посвящено деловым пере-
говорам, ответственным обязанностям, все нужно делать 

основательно. Кто сказал, что должно быть легко? Домашние дела также 
потребуют некоторого внимания. Привлеките к ним любимых родственни-
ков. В выходные позвольте себе делать то, что вас вдохновляет и прино-
сит вам радость. Будьте осмотрительны в финансовых вопросах.

  
КОЗЕРОГ
Дома нужно уделить внимание созданию атмосферы взаимо-
понимания. Могут возникнуть ненужные ссоры из-за мелочей. 

Чтобы избежать их, постарайтесь не навязывать домочадцам своего мне-
ния. Не стоит и делать перестановок, не посоветовавшись с домашними. 
В выходные отложите все дела и отправляйтесь развлекаться! 

ВОДОЛЕЙ
Вас посетят интересные идеи, удастся посмотреть на вещи с 
необычной стороны. Ваш козырь на сей раз – в оригинально-

сти подхода даже в самых обычных бытовых ситуациях. Не допускай-
те, чтобы кто-либо сомневался в ваших идеях. Вы прекрасно прояви-
те себя на работе, вас заметят, оценят, может последовать заманчивое 
предложение.

РЫБЫ
Если нужно, не стесняйтесь спрашивать совета или про-
сить помощи у хороших друзей. Также по возможности 

помогайте тем, кто просит вас о помощи. Но с условием, что вы не буде-
те смешивать дружбу и финансовые вопросы. В кошельке должен быть 
порядок. Следите за доходами и расходами, не берите на себя кредит-
ных обязательств.
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Самая горячая новость уходящей недели – в первые строки списка латвийских миллионеров буквально ворвался 
сын Айнара Шлесерса, которого в прессе нередко упоминают как одного из «троицы олигархов». Не секрет, 
что и дети вентспилсского мэра господина Лембергса ничуть не беднее и связаны или были связаны с работой 
отца на общественном поприще, обеспечивая себе «статус формальных миллионеров» и даже разделяя с ним 
скамью подсудимых... Конечно, говорят, что «ген предпринимателя» врожденный, однако события политической, 
экономической и социальной жизни в нашей стране обычно свидетельствуют о том, что такой «удачный бизнес» 
детей в большой мере связан не с деловой хваткой и умением «делать деньги» самих молодых носителей 
известных фамилий, а с тем, что так называемые олигархи политического бизнеса таким образом нашли способ, 
как легализовать мошеннические стратегии, не рискуя, чтобы в случае, если за них возьмутся, не столкнуться 
с конфискацией, ведь им самим ничего не принадлежит. И даже квартира, обустроенная вместе с женой, в 
действительности является, например, законной собственностью жены. А если вернуться на берег Венты, 
то господин Лембергс ведь, к тому же, и не предприниматель, а мэр сравнительно небольшого города… 
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- Я встречал людей, которым нравит-
ся, когда их смешивают с грязью. 
- Где? 
- В грязелечебнице.

- Почему вы уволились с предыду-
щего места работы? 
- Слишком большая фирма. 
- Да? Сколько же человек там рабо-
тает? 
- Точно не знаю. 
Максимум половина.

Понимаю, что деньги – зло, 
и всё равно не могу я на них 
долго злиться. Видно, серд-
це у меня отходчивое…

- Каждый раз, как только вижу 
чью-нибудь смешную рожу, не могу 
удержаться от смеха! 
- И как же ты бреешься?

В кабинет начальника бензоколонки 
заходит мужик и спрашивает: 
- Вам требуются сотрудники? 
- Нет, спасибо, у нас полный штат. 
- Серьёзно? 
- Серьёзно! 
- Ну тогда пусть хоть кто-нибудь 
из них зальёт мне полный бак!
 
- Зачем вы украли рулон туалетной 
бумаги? 
- Я не крал. А собирался рассчитать-
ся позже. 
- У вас не было денег, чтобы запла-
тить? 
- У меня не было време-
ни, чтобы успеть заплатить!

- Do you speak English? 
- Что-что? 
- Do you speak English? 
- Не понимаю. 
- Я спрашиваю, говорите ли вы 
по-английски. 
- А, английским я вла-
дею в совершенстве.

В квартиру ворвался грабитель и 
угрожая ножом молодой женщине, 
заорал: 

- Сейчас же говори, где деньги! 
- А если я скажу, вы меня не тро-
нете? – дрожа от страха, спросила 
женщина. 
- Не трону! 
- Поклянитесь! 
- Гадом буду! 
- Деньги в сбербанке.

- Прикинь, Сёма, сегодня утром иду, 
а навстречу – сам Жванецкий! 
- Автограф попросил? 
- Нет. Ну зачем ему мой автограф?

На сеансе у психотерапевта: 
- Итак, чего вы хотите? 
- Я хочу найти себя. 
- Так вот же вы! 
- Точно, спасибо, доктор, 
вы мне очень помогли!

На самом деле медики – это груп-
па сумасшедших, которые мани-
акально пытаются лишить себя 
работы вылечив всех. И только 
мудрая политика Министерства 
не даёт этим несчастным остать-
ся без средств к существованию.

Судья говорит: 
– Подсудимый, сейчас ваше послед-
нее слово!!! 
– 30 тысяч баксов. 
Судья:  
– Суд удаляется на совещание. 
Возвратившись, судья осведомился: 
– Подсудимый, вы себя признаете 
виновным? 
– Нет! – отзывается подсудимый. 
– Ну, Вы оправданы! На 
нет – и суда нет!

В лавку к мяснику забегает соба-
ка местного адвоката, хватает 
кусок говядины и удирает с ним. 
Рассерженный мясник идет в офис к 
адвокату и спрашивает у него: 
- Скажите, пожалуйста, вот, допу-
стим, ко мне в мясную лавку забе-
жала собака и утащила у меня кусок 
мяса. Могу я в этом случае потребо-
вать стоимость мяса с ее хозяина? 
- Да, конечно. 

- Так вот, только что ко мне в лавку 
забежала ваша собака и утащи-
ла у меня кусок отменной говяжь-
ей вырезки на 2 кг. Так что с вас 20 
евро. 
Адвокат, ни слова не говоря, достает 
2 чирика и отдает их мяснику. 
А через неделю мясник получа-
ет по почте счет на 200 евро за 
юридическую консультацию.

Белоруссия. Из зала суда выходит 
судья и покатывается со смеху. К 
нему подходит другой судья и гово-
рит: 
- Чего смеешься? 
- Да вот анекдот веселый рассказа-
ли. 
- Расскажи мне. 
- Не могу, я за него 6 лет дал.

В ресторане:  
- Ваш английский завтрак, сэр!  
- Так, бекон, яичница, фасоль... а где 
тост?  
- Ваше здоровье, сэр!

Экзамен. Профессор задает студен-
ту вопрос за вопросом. Тот молчит. 
- Ну ладно последний вопрос: «Кто 
открыл Америку?» 
Студент пожимает плечами. 
- Колумб! – кричит раздраженно пре-
подаватель. – Колумб! 
Студент встает и начинает уходить. 
Преподаватель: 
- Куда это вы направляетесь? 
- Я подумал, что вы сле-
дующего позвали.

- Дорогая свекровь, я не нуж-
даюсь в советах по воспита-
нию моего ребёнка! Я живу с 
вашим ребёнком и, поверьте, над 
ним ещё работать и работать!

Свадьба. Невеста жениху: 
- А у нас будет трое детей. 
- А ты откуда знаешь, что именно 
трое? 
- А они у моей мамы живут, 
после свадьбы она их обрат-
но к нам привезет...

АНЕКДОТЫ
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В последний день октября в мире празднуется Хэллоуин, или канун Дня 
всех святых. В Вентспилсе предпраздничное настроение чувствовалось 
уже в конце прошлой недели, когда в Молодежном доме каждый мог выре-
зать взятую с собой тыкву, разукрасить лицо в соответствии с костюмом и 
полностью отдаться праздничному настроению. Тем не менее, канун Дня 
всех святых еще впереди – 31 октября.  

В мире празднуют 

Хэллоуин

Т акой Хэллоуин, каким мы знаем 
его сегодня, – с масками, кото-
рые можно купить в магазине, 
вырезанными тыквами, детьми, 
наряженным в костюмы чудовищ 

и выпрашивающими сладости, безумными 
забавами и другими «прелестями», совсем не 
так давно появился в Америке. Там День всех 
святых более ста пятидесяти лет назад поя-
вился вместе с ирландскими иммигрантами 
и стал необычайно популярен. Однако свои-
ми корнями этот праздник восходит к намного 
более отдаленному прошлому. 

ПРАЗДНИК ПРОВОДОВ 
СОЛНЦА – САМАЙН 

Древние кельты и балты считали 31 октя-
бря своего рода Новым годом, когда начина-
ется темная часть года, и в этот день отме-
чали праздник проводов солнца – Самайн. 
Он символизировал окончание солнечного 
сезона и наступление холодов, к этому дню 
весь урожай должен был быть убран. Кельты 
верили, что в эту ночь грань между миром 
усопших и живых становится более тонкой, 
и для духов открываются врата в мир живых. 
Существовало также поверье, что в эту ночь 
в округе бродят различные демоны и чудо-
вища. Для того чтобы отпугнуть их, древние 
кельты надевали на себя маски, изготов-
ленные из листьев, веток, шкур животных, 
костей и рогов. Друиды, чтобы задобрить 
духов, приносили в жертву животных, разжи-
гали огромные костры, а люди, чтобы отпуг-
нуть несчастья, зажигали свет возле своих 
домов.

По знакам в костре кельты предсказыва-
ли будущее. Каждый брал себе по уголь-
ку от костра и клал в свой домашний очаг. 
Считалось, что такой уголек помогает 
домашнему очагу гореть дольше и давать 
больше тепла. После того как костер тушили, 
каждый оставлял рядом с ним свой камушек. 
Существовало поверье, что, если на следу-
ющее утро камушка не было на месте, тот, 
кто его оставил, дольше года не проживет. 
Кельты оставляли на дороге еду, чтобы умер-
шие и демоны не приходили есть в дом, а 
жители селений, наряженные в маски, устра-
ивали специальные шествия, чтобы вывести 
злых духов из поселения. В свою очередь, 
шотландцы отпугивали ведьм, отправляясь 
в факельное шествие, а в Бретани на поро-
ге дома оставляли блины и яблочный хмель-
ной напиток для усопших. Во время Самайна 
возвращались долги, возобновлялись дого-
воры об аренде, покупались и продавались 

домашний скот и дома. 
В эту ночь предсказания 

имели особую силу, и девуш-
ки гадали, кто из них ско-
рее выйдет замуж и что их 
ожидает в следующем году. 
Например, ставили на столе 
четыре тарелки, в первую 
наливали воду, во вторую 
клали кольцо, в третью – землю, а в четвер-
тую – солому или овес. Девушке завязыва-
ли глаза, подводили к столу и предлагали 
выбрать тарелку. Если она выбирала тарел-
ку с водой, это означало, что она переедет 
жить в другое место, с кольцом – к свадьбе, 
земля символизировала смерть, а содержи-
мое четвертой тарелки – богатство.

Все эти ритуалы передавались из поколе-
ния в поколение, поэтому наш современный 
Хэллоуин известен своими шествиями нечи-
стой силы, гаданиями, попытками вызвать 
духов и огненной магией.

ОСНОВАНИЕ ДНЯ ВСЕХ СВЯТЫХ 
Хроники повествуют, что папа Бонифаций, 

который не мог справиться с ирландски-
ми язычниками, повелел отмечать церков-
ные праздники в то же время, когда кельты 
устраивают свои магические ритуалы. 1 ноя-
бря 835 года нашей эры Римская церковь 
провозгласила День всех святых, а 2 ноя-
бря установила День поминовения усопших. 
Для этого дня характерны большие костры, 
праздничные шествия, во время которых 
люди переодеваются в святых, ангелов и 
чертей, а также представления религиозно-
го характера. Церковь побуждала поминать 
усопших не при помощи жертвоприноше-
ний, а при помощи молитв, а члены общи-
ны должны были печь небольшие сладкие 
булочки. Ими оделяли бедняков, которые 
в благодарность должны были молиться о 
душах своих умерших благодетелей. Со вре-
менем традиция прижилась, стала популяр-
ной, и дети начали ходить от дома к дому, 
петь песни и просить еду и деньги. В 998 году 
этот день был официально вписан в церков-
ную книгу. 

КАК РЕПА ПРЕВРАТИЛАСЬ В ТЫКВУ
Главный символ Хэллоуина – вырезанная 

тыква, но в самом начале это была вырезан-
ная репа. Эта традиция восходит к древней 
ирландской легенде. Скупой Джек превзо-
шел в хитрости пришедшего за ним Дьявола 
и заставил его превратиться в шестипенсо-
вую монету. Джек положил монету в карман и 

заставил Дьявола пообещать, что еще год он 
за ним не будет приходить. Когда через год 
Дьявол вернулся, Джек указал ему на сочное 
яблоко, которое висело высоко над дверью. 
Дьявол забрался наверх, а Джек тем време-
нем вырезал на двери крест, чтобы Дьявол 
не мог спуститься вниз. Тогда Дьявол взамен 
на свое освобождение пообещал Джеку не 
приходить за ним еще 10 лет. 

Вскоре после этого Джек умер и оказался 
на небесах, однако Святой Петр, зная о ску-
пости Джека, закрыл двери рая у него перед 
самым носом. Джек попал в ад, но и там 
его не ждали. Поэтому теперь он вынужден 
вечно бродить по темным уголкам и улицам 
на земле. У него с собой всегда лишь один 
уголек, который помогает ему освещать путь, 
он кладет его в вырезанную репу, чтобы он 
давал больше света и дольше горел. И так 
ему приходится бродить по свету, так как 
нигде он не может найти покоя, ни в раю, ни 
в аду… 

Нужно добавить, что в стародавние вре-
мена сельские жители в Ирландии часто 
освещали себе путь в темноте фонариком, 
который был сделан из репы или свеклы. 

Как бы то ни было, но эта легенда вме-
сте с ирландскими иммигрантами оказалась 
в Америке, и ирландцы были приятно удив-
лены как размером тыквы, так и легкостью, 
с которой мякоть отделялась от кожуры. Так 
фонарик Джека из репы сменился на фонарь 
из тыквы, которую легче вырезать и в кото-
рой свечка выглядит намного лучше… 

ЭРА ВАНДАЛИЗМА НА ХЭЛЛОУИН 
В 50-е годы XIX века, когда в Ирландии был 

голод и многие были вынуждены отправить-
ся в Америку, вместе с эмигрантами в Новый 
Свет отправился и Хэллоуин. Американцам 
эта традиция понравилась, однако внача-
ле все празднование превращалось в хули-
ганство – слишком развеселившиеся участ-
ники праздника жгли деревья, крушили все 
вокруг, сносили сараи и заграждения для 
скота. Начались даже кражи, злонамерен-
ное поджигательство и порча чужого иму-
щества. Представители власти были не на 
шутку обеспокоены таким «празднованием». 
Однако давно известно, что клин клином 
вышибают, или, в данном случае, одни раз-
влечения заменяют другими. Додумались 
даже до того, чтобы устроить совместную 
уборку листьев или заключать договоры о 
поддержании порядка с парнями. 

Потихоньку праздник вошел в более спо-
койное русло и стал популярен даже в более 
высоких кругах. В середине тридцатых годов 
двадцатого века расцвел даже своеобраз-
ный культ Хэллоуина, за который благода-
рить нужно главным образом писателей, 
которые очень романтично описывали его 
в своих произведениях. Теперь во многих 
домах Хэллоуин проходил по сценарию, под-

готовленному задолго до праздника, зажи-
точные американцы соревновались между 
собой в оформлении помещения. В 1936 
году в центре Нью-Йорка, на центральной 
аллее Манхеттенского парка, даже стали 
устраивать парады, в которых принимали 
участие тысячи человек. Но потом началась 
Вторая Мировая война, и обо всех праздно-
ваниях пришлось забыть.

«СЛАДОСТЬ ИЛИ ГАДОСТЬ!»
Во время войны Хэллоуин официально 

был отменен. Однако после победы празд-
ник вновь вернулся, и в 1947 году госу-
дарственная казна истратила 365 долла-
ров, подарив детям на Хэллоуин бесплатные 
киносеансы. До 1950 года Америка пере-
жила необычайное повышение уровня рож-
даемости. Народ стал более спокойным, и 
праздник Хэллоуин переместился с улиц в 
школы и дома. Дети мечтали быть напуган-
ными, а взрослые придумывали различные 
чудеса, чтобы угодить им. Началось хожде-
ние друг к другу за угощением, появились 
«дома с привидениями», всяческие маски 
чудовищ и переодевания. Америке удалось 
превратить этот праздник в развлекательное 
мероприятие, главной аудиторией которого 
стали дети. И в наши дни дети в последний 
день октября – канун Дня всех святых пере-
одеваются в призраков, ведьм, мертвецов, 
различных чудовищ и ходят по домам, прося 
сладости и шутливо угрожая скупым хозяе-
вам. Выпрашивание сладостей историческо-
го обоснования не имеет, за это мы сегодня 
можем благодарить какие-то большие умы в 
правительственных структурах США, кото-
рые в свое время сумели направить неуем-
ную энергию подростков в мирное и прямом 
смысле сладкое русло. 

ВЕЛЮ ЛАЙКС (ВРЕМЯ ВЕЛЕЙ)
В Латвии Хэллоуин появился сравнитель-

но недавно, и о праздновании такого мас-
штаба, как во многих других странах, у нас 
пока речи не идет. Да и зачем, ведь у латы-
шей самих существуют складывавшиеся сто-
летиями традиции поминовения усопших – 
время душ умерших предков (велю лайкс), 
начиная от дня Микелиса 29 сентября до 
дня Мартиня – 9 ноября, а потом до самых 
Метени можно ходить в масочные шествия. 
Наши души умерших предков доброжела-
тельны, они приходят посмотреть, как мы 
тут живем, чтим ли традиции наших предков. 
Фольклористы рассказывают, что, отправ-
ляясь в масочное шествие, латыши стара-
лись выяснить, поминают ли в конкретном 
доме усопших. Тогда пелись песни, участ-
ник в маске медведя обходил все темные 
углы в комнате и изображал рычание зверя, 
также вытряхивались блохи. Смерть танце-
вала особый танец, чтобы в дом приходило 
здоровье. 

Кельты верили, что в эту ночь грань между 
миром усопших и живых становится более 
тонкой, и для духов открываются врата в 
мир живых.
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М ероприятие начнёт-
ся в 13.00 и продлит-
ся в течение трёх часов. 
Здесь одновременно 
пройдёт и мероприятие 

закрытия сезона Приморского музея 
под открытым небом, значит – послед-
няя возможность еще в этом году пока-
таться на Мазбанитисе (в самом конце 
года будет еще одна возможность, 
когда пройдёт Праздник Мазбанитиса), 
также это последний день, когда можно 
ещё раз посмотреть самим или пока-
зать другим экспонаты музея – здания 
тоже будут отрыты.  

Однако главное событие – «День 
каши». Между прочим, знали ли 
вы, что 10 октября в мире отмеча-
ется Международный день каши? В 
честь этого одного из древнейших 
блюд, которое сохранилось до наших 
дней и по-прежнему занимает важ-
ное место в повседневном питании, 
октябрь теперь оказался месяцем 
каш. В этом году день и месяц каши 
посвящен овсу. В воскресенье в музее 
можно будет попробовать три вида 
каш. Организаторы праздник расска-
зали, что семья Смилтиньшей при-
готовит овсянку, пикантную рисовую 
кашу с тыквой и кашу из ржаной 
муки.  Если овсянку знает каждый, 
то остальные две, особенно послед-
няя, кажется абсолютным открытием.  
Музыкальную атмосферу обеспечит 
группа «Ceļavējš», будет и парад осен-
них работ с демонстрацией и вовле-
чением зрителей, а также «Лотерея 
счастливой каши».  

Весь конец недели на сей раз про-
ходит под знаком наслаждения куль-
турой.  «Ventspilnieks.lv» советует в 
субботу вечером отправиться в Замок 
Ливонского ордена, где в 19.00 состо-
ится концерт «Ночь легенд». Выступит 
певец Лаймис Раценайс, он вместе с 
вентспилсским джазовым ансамблем 
«Intro» исполнит музыкальные про-
изведения легендарных композито-
ров 20 столетия Дюка Эллингтона, 
Джорджа Гершвина и Коула Портера. 
Классику джаза и легендарные блю-
зовые произведения дополнят проек-
ции в жанре «film noir» в стенах замка. 

В конце недели завершатся дни 
камерной музыки в Вентспилсе. 
Сначала в капелле замка в субботу, в 
16.00 участники дней камерной музы-
ки исполнят произведения Петериса 
Васкса, Антонию Вивальди и Йозефа 
Гайдна. В воскресенье в доме театра 
«Юрас варти» заключительный кон-
церт с фантастической программой 
и участием выдающихся музыкантов 
– пианиста Андрея Осокина, скрипач-
ки Магдалены Гек и других. Начало 
в 17.00.

В свою очередь те, кому боль-
ше по душе фольклор, приглаша-
ются в Культурный центр, где прой-
дет традиционный фольклорный 
праздник, посвященный Отцу дайн – 
Кришьянису Барону. Начало концер-
та в 12 часов. Участвуют ближние и 
дальние гости, всего 8 фольклорных 
групп, а в продолжение праздника, с 
14 часов танцы вместе с народными 
музыкантами «Tals’ Trimiš». 
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В овсянке 
сила!
Мы хорошо знаем, насколько вкус-
ными могут быть различные каши 
и насколько важным в жизни каж-
дого человека является правиль-
ное питание. В конце концов, исто-
рически каша была частым блю-
дом в доме каждого латыша. И тем, 
кому по вкусу каши, и тем, кто хочет 
узнать о них побольше или просто 
хорошо провести день, мы совету-
ем отправиться в Вентспилсский 
Приморский музей под открытым 
небом. В воскресенье в музее боль-
шой «День каши».  

В ряд ли Вентспилс можно будет 
включить в этот список, однако 
и у нас есть чем полюбоваться. 
У нас есть наша Вента – голу-
бой пояс Курземе, начало кото-

рого – в соседней Литве, на Жямайтийской 
возвышенности, в озере Веню. Почему Вента 
так называется, всегда ли она имела такое 
название и всегда ли текла по этому руслу? 
Принято считать, что появляющееся в старин-
ных документах и на старых картах название 
«Windau» или «Vindava» придумано завое-
вателями-крестоносцами, оно сохранилось и 
во времена царской России после инкорпо-
рации Курземе в Российскую империю. Но в 
народных песнях о нашей реке сказано: «Теки, 
Вента, вейся», а этимологию названия реки с 
точки зрения языка можно связать со словом 
«вейся». Очевидно, Винда, или Виндава, пре-
вратилась затем в Венту под влиянием ливско-
го произношения.

ЕСЛИ БЫ НЕ БЫЛО ВЕНТЫ, НЕ 
БЫЛО БЫ И ВЕНТСПИЛСА

Если бы не было Венты, не было бы и 
Вентспилса – это почти наверняка. Благодаря 
тому, что наша река впадает в море, созда-
вая прекрасный порт, здесь стали жить люди 
– основатели города. Вента дарит нам чудес-
ные пейзажи, места для прогулок и отдыха (об 
экономической стороне в этот раз не будем 
упоминать). Однако всего этого могло не быть 
(по крайней мере, не в этом месте), если бы 
когда-то – в очень давние времена – крупная 
река в Курземе недалеко от места впадения в 
море не поменяла бы свое русло. Существует 
мнение, что в далекой древности Вента встре-
чалась с морем там, где ныне находится 
Сталдзене, но под влиянием каких-то природ-

ных сил неожиданно она повернулась боль-
ше на запад… 

РЕЧКИ И ПРИТОКИ
Вента, конечно, главная, но у нас есть и 

другие речки и речушки – пусть поменьше и 
поскромнее, тем не менее, они также явля-
ются неотъемлемой составляющей нашего 
города. Когда-то таких маленьких речушек, 
притоков Венты, было больше. В Парвенте 
– Кусте, которая начиналась недалеко от 
нынешнего пилтенского поворота и впадала в 
Венту напротив бывшего кинотеатра «Вента». 
Теперь уже нет ни кино, ни Кусте – речуш-
ку уничтожили в первые годы ХХ века при 
строительстве железнодорожной станции и 
расширении порта. В память об «умершей» 
речке свое название получили дамба Кустес и 
сад Кустес. Еще об одной исчезнувшей речке 
сегодня напоминает название улицы Пелду, 
но как называлась эта речушка, сегодня уже 
никто не помнит; на старых картах видно, что 
она впадала в Венту в месте, которое нахо-
дится рядом с замком и когда-то – во време-
на Ливонского ордена – скорее всего, явля-
лась частью городского укрепления – защит-
ным рвом. 

ИСТОРИЯ РЕЧУШКИ ВИДМЕ
И все же одной маленькой речушке уда-

лось дожить до наших дней, хоть и пере-
жила она много неприятностей. Это Видме. 
Начинаясь на южной стороне города, среди 
лугов, Видме стала ориентиром для значи-
тельного участка улицы Кулдигас (когда-то 
Кулдигская дорога). Как петляла Видме, так 
петляла рядом с ней и дорога до Красного 
мостика, где речка направляется в одну сто-
рону, а улицы – в другую. Однако многие не 

знают, что нынешняя Видме образовалась из 
двух древних речушек; вторая на немецких 
картах обозначена как «Ziegelbach», то есть 
«Кирпичный ручей». Такое странное название 
речка получила, потому что текла мимо глиня-
ных карьеров и кирпичных печей, которые 
когда-то находились между нынешними ули-
цами Кулдигас, Юбилеяс, Спорта, Бривибас 
и Дурбес. Этот район на протяжении почти 
всего ХХ века называли «глиняными ямами», 
и там было 8-9 прудов различного размера в 
тех местах, откуда в течение нескольких сто-
летий брали глину. Кирпичный ручей впадал 
в Венту на территории Жажциемса. Однако, 
думая о собственном удобстве и не думая 
о природе, городское руководство еще до 
Второй Мировой войны обе речки соединило, 
и звались они тогда не Видме, а Видумгравис. 
Начиная с послевоенных лет и до самых 
девяностых речка Видме была окончатель-
но деградирована; жители ближайших домов 
сливали туда сточные воды и бросали отхо-
ды. Однако еще хуже стало, когда на улице 
Берзу вместо старой скотобойни построили 
мясокомбинат, и его сточные воды по толстой 
трубе сбрасывали в речку возле Красного 
моста. Грязь и вонь, особенно в теплое время, 
были неописуемые, и когда-то такую краси-
вую речку стали называть «канавой с дерь-
мом». Слава богу, это время прошло, речушка 
вернула себе свое имя и с курземским досто-
инством несет свои воды в Венту мимо сада 
Ренькя. Видме и два старых пруда, сохранив-
шихся от «глиняных ям», стали настоящим 
раем для водоплавающих птиц – помимо 
огромных стай диких уток и чаек, там заме-
чены и маленькие лысухи, дикие гуси и даже 
лебеди – к радости больших и маленьких 
любителей природы. 

Внутренние воды 
нашего города

Речка Видме и совсем рядом с ней – улица Кулдигас (Кулдигская дорога) в начале ХХ века. Фотография сделана, скорее всего, с 
Красного мостика. Позади улицы – забор нынешнего сада Ренькя (в то время поместье Рейнкес). Дерево, которое находится при-
близительно в середине изображения, – большая осина, которую спилили сравнительно недавно, когда меняли покрытие тротуа-
ра. Возможно, это было поспешное решение – такая старая (значительно старше 100 лет) и толстая осина в Латвии – редкость.

Озера, пруды, реки и каналы, которые за столетия интегрировались в городскую среду, почти всегда форми-
руют чудные пейзажи и романтические уголки. Водная гладь привлекает внимание человека, способствует 
размышлениям и медитации. В мире много городов, которые стали известными именно благодаря богатству 
своих внутренних вод; почетное место среди них занимает, наверное, Венеция, за ней следуют Амстердам, 
Брюгге, Санкт-Петербург… 
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К сожалению, при утверж-

дении повестки дня, депутаты 
партии «Latvijai un Ventspilij» 
голосовали ПРОТИВ включе-
ния в повестку дня вопросов, 
предложенных оппозицион-
ными депутатами. 

НУЖНО РАССМАТРИВАТЬ 
СИСТЕМНЫЕ ПРОБЛЕМЫ

«Нашим предложением 
было рассмотреть в повест-
ке дня заседания думы этот 
вопрос, поскольку он касает-
ся работы общества капита-
ла, а также комиссии по эко-
номике и бюджету. Мы очень 
хорошо знаем, где утвержда-
ют бюджеты, очень хорошо 
знаем, где они урезаются. Мы 
очень хорошо знаем, сколько 
из этого общества капитала 
платится в «Вентспилсское 
агентство развития», из кото-
рого уважаемый председа-
тель получает дополнитель-
ную зарплату, и, возможно, 
эти деньги, которые измеря-
ются несколькими десятками 
тысяч, мы могли направить 
на безопасность, в том числе, 
на обеспечение безопасно-
сти в бассейне. Этот вопрос 
нужно рассматривать значи-
тельно шире. Здесь не идет 
речь только об ответствен-
ности Улдиса Бойтманиса, 
речь идет об ответственно-
сти системы, и мы должны 
рассматривать системные 
проблемы», – подчеркнул 
на заседании думы Айвис 
Ландманис. 

Нужно отметить, что на 
инициативу оппозицион-
ных депутатов созвать вне-
очередное заседание думы, 
чтобы рассмотреть вопрос 
«О трагическом несчаст-
ном случае в Вентспилсском 
плавательном бассейне», 
ответ дал исполнительный 
директор Алдис Абеле, кото-
рый не правомочен прини-
мать решения, давать ли 
ход вопросам, инициирован-
ным депутатами. «Ясно, что 
в последнее время причины 

В связи с индексацией пенсий с 1 октября Вентспилсская 
городская дума приняла решение увеличить потолок уров-
ня доходов – максимальный уровень доходов, до кото-
рого получатели пенсии по возрасту или инвалидности в 
Вентспилсе могут получить социальную помощь, узнала 
газета «Ventspilnieks.lv» в самоуправлении. 

Вентспилсская дума увеличила потолок 
дохода для получения социальной помощи

Д ля того чтобы 
п е н с и о н е р ы 
с невысоки-
ми доходами не 
утратили стату-

са малообеспеченных и воз-
можности получать посо-
бия на квартиру и другие 
пособия самоуправления, 
Вентспилсская дума приня-
ла решение в соответствии 
с индексацией пенсий увели-
чить все три уровня доходов, 
которые установлены для 
пенсионеров и лиц с инва-
лидностью для получения 
социальной помощи. 

С 228,71 eвро до 238,75 
eвро увеличивается уро-
вень доходов для получения 
статуса малообеспеченной 
семье, в которой все совер-

шеннолетние лица – пенсио-
неры, лица с инвалидностью, 
сироты или дети, оставшиеся 
без попечения родителей, до 
достижения возраста 24 лет, 
если они продолжают очное 
обучение в учебном заведе-
нии общего или профессио-
нального образования, или 
очное обучение в высшем 
учебном заведении. 

С 266,76 евро до 278,47 
евро увеличится уро-
вень доходов для получе-
ния нескольких видов помо-
щи пенсионерам и лицам с 
инвалидностью, например, 
на получение пособия для 
частичного покрытия паци-
ентского взноса и пособия 
на приобретение проездно-
го абонемента. В свою оче-

редь, отдельно проживаю-
щим одиноким пенсионерам 
и лицам с инвалидностью, 
у которых нет законных кор-
мильцев, такой уровень 
доходов обеспечивает право 
и впредь получать пособия 
на квартиру и пособие на 
домашний уход. 

С 301,89 eвро до 315,14 

eвро увеличивается доход 
тем пенсионерам и лицам 
с инвалидностью, у которых 
до индексации пенсий было 
право на получение пособия 
на приобретение медика-
ментов и пособия на Пасху 
и Рождество, чтобы такую 
возможность можно было 
сохранить и в будущем. 

Вентспилсское городское 
самоуправление рассчита-
ло, что если бы не было про-
изведено увеличение уровня 
дохода, 498 лиц утратили бы 
право получать те социаль-
ные пособия от самоуправ-
ления, которые они получа-
ли до сих пор.  

«Ventspilnieks.lv»

несчастных случаев нужно 
искать в системе, создан-
ной правящими, в высокоме-
рии и нетерпимости», – ска-
зал А. Ландманис. «Мы уже 
давно могли бы жить в луч-
шем городе, если бы время 
должностных лиц и нало-
ги жителей не тратились на 
ненужную бюрократию, борь-
бу с депутатами оппозиции и 
обеспечение нужд дорогого 
«хозяина», – указал депутат.

ОТКРЫТОСТЬ 
НЕ КАЖЕТСЯ 
СУЩЕСТВЕННОЙ

Открытость в углублен-
ной оценке трагического 
несчастного случая не каза-
лась правящим чем-то суще-
ственным. Сатверсме ЛР, 
законы для депутатов пози-
ции не обязательны, так как 
в Вентспилсской думе все 
происходит по принципу: как 
«хозяин» решит, так и будет. 

Ранее в повестку дня засе-
даний думы не были вклю-
чены и депутаты позиции 
отклонили следующие ини-
циированные депутатами 
оппозиции вопросы: 

«О советах и комиссиях 
городской думы», «О праве 
депутатов Вентспилсской 
городской думы высказы-
ваться в оплачиваемых 
думой средствах массо-
вой информации», «О соз-
дании комиссии по этике 
Вентспилсской городской 
думы и необходимости 
кодекса этики Вентспилсской 
городской думы». 

Если не считать того, что 
вопросы оппозиции не вклю-
чаются в повестку дня засе-
даний, то на заседании думы 
19 октября 2017 года мне-
ние оппозиции отличалось 
по двум вопросам, а имен-
но: в вопросе «Об актуали-
зации стратегии долгосроч-
ного развития Вентспилса до 
2030 года, актуализации про-
граммы развития Вентспилса 
на 2014–2020 гг. и разра-

ботке программы развития 
Вентспилса на 2021–2028 
гг.», которую оппозиция была 
готова поддержать, если бы в 
состав группы по разработке 
этого документа были вклю-
чены депутаты оппозиции. 
Позиция отклонила это пред-
ложение. Депутаты оппози-
ции не поддержали и про-
ект решения по вопросу «Об 
утверждении обзора вопло-
щения документа планиро-
вания развития Вентспилса 
«Программа развития 
Вентспилса на 2014–2020 
годы», аргументируя свое 
решение противоправными 
действиями депутатов пози-
ции, когда не позволяется 
всем депутатам участвовать 
в разработке этого и других 
существенных вопросов. 

ТЕАТР ЗА ДЕНЬГИ 
НАЛОГОПЛАТЕЛЬЩИКОВ

Между заседаниями, 
занимаясь поиском фор-
мальных причин для блоки-
ровки вопросов оппозиции, 
исполнительный директор 
Вентспилсской думы Алдис 
Абеле направлял иницииро-
ванные оппозицией вопросы 
на рассмотрение в Комиссию 
по законности и Комитет 
по социальным делам. То, 

как эти вопросы рассматри-
вались в соответствующих 
институциях, можно обозна-
чить одним словом – фарс. 
Комиссия по законности 
сочла негодным подготов-
ленный законопроект, кото-
рый полностью соответство-
вал ранее ею принятому и 
был дополнен только пун-
ктом о желании депутатов 
оппозиции быть представ-
ленными в нескольких комис-
сиях и советах думы. В свою 
очередь, депутаты, представ-
лявшие Комитет по соци-
альным делам, отказались 
давать ход этим законопро-
ектам, так как они не полу-
чили поддержку Комиссии 
по законности. Реагируя на 
призыв закончить отговорки 
и назвать истинную причи-
ну, депутат Дидзис Ошениекс 
не скрывал попыток ограни-
чить права других депутатов, 
что не является правомер-
ным. Айго Гутманис также 
ранее указывал, что реше-
ние не включать депутатов 
оппозиции в состав комис-
сий и советов принято на 
заседании правления партии 
«Latvijai un Ventspilij». 

В ограничении конституци-
онных прав депутатов оппо-
зиции и их избирателей на 

этот раз участвовали члены 
Комиссии по законности: 
И. Прицис, А. Григалис, Р. 
Лаздане, Э. Царс, А. Янсоне, 
У. Голдманис, Я. Маккарс; 
члены Комитета по социаль-
ным делам: А. Гутманис, Г. 
Блумбергс, Д. Ошениекс, И. 
Гредзена, И. Буньке. 

Говоря об отказе депутатам 
оппозиции работать в комис-
сиях Вентспилсской город-
ской думы, А. Ландманис ука-
зал, что в законе «О само-
управлениях» есть раздел 
«Комитеты», в котором опре-
делено, как комитеты созда-
ются и работают, и в кото-
ром есть лишь один допол-
нительный пункт в отноше-
нии комиссий и советов, к 
которым относится такой же 
принцип пропорционально-
сти, что и в комитетах. «Вы 
не соблюдаете законов, вы 
крадете у общественности 
возможность быть представ-
ленной, вы затрагиваете кон-
ституционные права обще-
ственности, конституцион-
ные права наших избирате-
лей. (..) Я как депутат обязан 
участвовать в рабочих про-
цессах, быть представлен-
ным там, где я хочу, а не там, 
где мне кто-то укажет», – ска-
зал А. Ландманис. 

В Вентспилсской думе проблемы с открытостью

По причине депопу-
ляции и недостаточно-
го числа учащихся сред-
них школ Пилтенскую 
среднюю школу реко-
мендуется реоргани-
зовать в начальную 
школу, а учащимся сред-
ней школы рекоменду-
ется продолжать обра-
зование в Вентспилсе, 
который расположен на 
расстоянии 24 киломе-
тров. Обоснованность 
этой рекомендации под-
тверждает и решение не 
открывать в Пилтенской 
средней школе 10-й 
класс.

В исследовании реко-
мендуется также реорга-
низовать Угальскую сред-
нюю школу. В условиях 
стремительной депопу-
ляции и недостаточно-
го числа учащихся сред-
них школ сравнительно 
высокий индекс на обяза-
тельных централизован-
ных экзаменах – 57,6% 
– можно не считать 
достаточным аргумен-
том, чтобы продолжать 
содержание Угальской 
средней школы для эко-
номически необоснован-
ного числа школьников, 
сказано в исследова-
нии. Эту среднюю школу 
рекомендуется реорга-
низовать в основную. В 
сценарии развития допу-
скается, что большая 
часть старшеклассни-
ков могла бы продолжать 
обучение в Вентспилсе, 
который находится в 40 
километрах, а некоторые 
молодые люди могли бы 
выбрать продолжать обу-
чение в Талси. 

Рекомендуется реор-
ганизовать сеть средних 
школ и в Вентспилсе, раз-
вивая государственную 
гимназию и две средние 
школы вместо существу-
ющих четырех. В иссле-
довании указано, что 
имеющееся число школ 
в Вентспилсе не соответ-
ствует демографическим 
тенденциям в городе. По 
данным Центрального 
статистического управле-
ния, с 2000 года число 
жителей в Вентспилсе 
сократилось более чем 
на четыре тысячи, или 
9,3%, а число детей и 
несовершеннолетней 
молодежи сократилось 
еще более значительно – 
с 10 200 до 6700, или на 
34,3%. 

Учащимся 
средних школ 
Вентспилса 
рекомендовано 
продолжать 
учебу в 
городских 
школах
В Вентспилсском крае 
реорганизовать нужно 
было бы обе средние 
школы, а учащиеся 
могли бы продолжать 
обучение в Вентспилсе, 
сказано в исследова-
нии «Создание опти-
мальной модели сети 
учреждений общего 
образования в Латвии». 
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НУЖНО ПЕРЕЙТИ 
НА ЗИМНЕЕ ВРЕМЯ 
В ночь на воскресенье, 29 октября, в 
Латвии произойдет переход назад, с 
летнего времени, когда стрелки часов 
нужно будет перевести на один час назад, 
напоминает Министерство экономики. 
Переход на летнее время снова произой-
дет 25 марта. 

В СРЕДНЕЙ ШКОЛЕ В КЛАССЕ 
ДОЛЖНО БЫТЬ 25 УЧЕНИКОВ 
На этапе 10-12 классов средней школы в 
классе должны учиться по меньшей мере 
25 учеников, в свою очередь в классе на 
этапе начальной школы должны учиться 
не менее шести учеников, такой вывод 
сделан в исследовании. Соотношение 
числа учеников и учителей необходимо 
увеличить в 1,5 раза, одновременно соз-
дав предпосылки для повышения уровня 
зарплат учителей и оборудования школ, а 
также для перехода на новое содержание 
образования.  

ЗАВЕРШЕНО РАССЛЕДОВАНИЕ ПО 
УТЕЧКЕ «РАЗГОВОРОВ ОЛИГАРХОВ»
Бюро по предотвращению и борьбе с 
коррупцией завершило служебную про-
верку о вбросе записей «разговоров оли-
гархов» в публичную среду, однако её 
результат пока публично не раскрывает-
ся. Начальник Бюро по предотвращению 
и борьбе с коррупцией Екабс Страуме 
указал, что конкретные решения будут 
приняты после того, как он ознакомится с 
заключением углубленно. Если будет кон-
статировано возможное преступление, то 
будет начат криминальный процесс. 

ШКОЛЫ-ИНТЕРНАТЫ БЕЗ ДЕНЕГ 
НЕ ОСТАНУТСЯ 
И хотя правительство ранее поддер-
жало замысел прервать финансирова-
ние школ-интернатов из государственно-
го бюджета, партнёры по коалиции всё 
же уступили нажиму со стороны самоу-
правлений. В следующем году школы-ин-
тернаты по-прежнему получат частичное 
государственное финансирование, одна-
ко его объём будет зависеть от числа 
детей из малоимущих семей в школе. 

У РЫБОЛОВОВ ЛАТВИИ ПОТЕРИ 
В 100 МЛН ЕВРО 
С ареста рыболовецкого судна у берегов 
Норвегии в январе начался сезон лова 
снежного краба для двух латвийских пред-
приятий. Латвия считает, что Норвегия 
ограничивает возможности рыболовства 
для стран – участниц ЕС, нарушает меж-
дународные договора и отправила в Осло 
ноту. В настоящее время рыболовы свои 
потери подсчитывают в размере 100 мил-
лионов евро, сообщает LTV.

САМАЯ БОЛЬШАЯ КОМПЕНСАЦИЯ – 
268 000 ЕВРО 
Правительство поддержало и выдели-
ло из средств на непредвиденные слу-
чаи почти 15 млн евро на компенса-
ции сельскохозяйственникам за потери, 
вызванные дождями. Компенсации полу-
чат почти 3000 владельцев хозяйств. В 
среднем объём компенсаций составляет 
5070 евро, а самая большая компенсация 
– 268 000 евро.

ЖДАНОК СНОВА 
ОТОМСТИЛА ЛАТВИИ 
Депутат Европарламента Татьяна Жданок 
оспорила в Конституционном суде Латвии 
установленные в Законе о выборах в 
Сейм ограничения прав бывших акти-
вистов советской Коммунистической 
партии. Участвовать в выборах в Сейм 
запрещено и самой Т. Жданок.  

РОЖДАЕМОСТЬ В ЭТОМ ГОДУ 
УМЕНЬШИЛАСЬ НА 6,6%
В течение девяти месяцев этого года в 
Латвии родились 15 723 новорождённых, 
что на 6,6% меньше, чем в прошлом году. 
Немного уменьшилось и число умерших, 
которое в этом году на 46 меньше, так 
как число зарегистрированных умерших 
– 21 362.

безрассудный поступок. А именно, подала в 
газету объявление с примерно таким тексом: 
материально обеспеченная, женщина столь-
ких и стольких-то лет, дети взрослые, ищет 
друга по жизни для серьёзных отношений, 
писать на почту на предъявителя… 

«Сразу же получила несколько писем, 
читала их, держа в канторе под сто-
лом, чтоб никто невзначай не заметил – 
тогда я уже была в директорском кресле.  
Познакомилась со всеми, но первым реши-
ла ответить претенденту, который указал не 
только номер телефона, но и адрес места 
жительства. С подругой пошли посмотреть, 
оказалось, что это частный дом, доволь-
но ничего. Договорилась о встрече неда-
леко моего дома, в парке «Католю дарзс»  
Познакомились, потом посидели в кафе 
Штралзунде.  С того времени мы вместе уже 
двадцать пять лет, видимо в этой лотереи 
жизни мы оба вытянули свой счастливый 
жребий. У Андриса, как и у меня, есть взрос-
лые дети и внуки, из которых понемногу соз-
далась такая как бы община родственников, 
в праздники мы никогда не бываем одни.  
Так уж получилось, что и у моей дочери, и у 
моего сына первые браки распались, и дочь 
вышла замуж во второй раз, и сын женил-
ся вторично, и оказалось, что тоже удачно, 
как и я.   В шутку говорим, что это может 
быть такой код нашего рода. Разрыв одних 
отношений и формирование других, кажет-
ся, не навредило детям, родившимся в пер-
вых браках, все смогли выучиться и выйти в 
жизнь.    Самому младшему, сыну Эдгара – 
Виктору Габриэлю всего четыре месяца, жду 
с нетерпением, когда он придёт к нам в гости 
на своих ножках и сможет познакомиться с 
цветочными клумбами в саду у бабушки.   

ЧЕКА ЗАСТАВЛЯЛА ПРИСМАТРИВАТЬ  
ДРУГ ЗА ДРУГОМ 

Мара хорошо понимает внуков, которые 
рвутся познавать просторы мира и пробо-
вать свои силы.  Радостно за сына Кристины 
Карлиса Рейниса, который уже с пятилетне-
го возраста занимался хоккеем, играл в риж-
ском хоккейном клубе, сейчас в свои непол-
ные восемнадцать делает это в Швеции, в 
молодёжной команде Wings. Мара особен-
но удовлетворена тем, что внук, живя за 
рубежом, готовится путём дистанционного 

обучения окончить 11 класс, осознавая, что 
активная жизнь хоккеиста достаточно корот-
кая.  Дочь Эдгара от первого брака рабо-
тает в бизнесе салонов красоты, мужем 
выбрала себе парня, у которого внешний 
вид и талант модели, который он исполь-
зовал в деле и в Китае, и во Франции, и в 
США и в других местах.   Однако не толь-
ко, Янис – знающий специалист в области 
ИТ, на хлеб может заработать и с помо-
щью компьютеров. Ещё одна внучка, Кадрия 
Саманта, учится в основной школе и своих 
планов на будущее не раскрывает, а Виктор 
Габриэль готовится к старту в детский сад, 
так как активная бабушка не рискует взять на 
себя обязанности присматривать за ним всё 
время. Старший внук Мары Артурс тоже уже 
живет своей жизнью, окончил высшее учеб-
ное заведение и сейчас работает в транс-
портной отрасли. 

«Есть такая белая зависть, наблюдая, как 
легко и просто теперь молодые люди могут 
не только оказаться, но и работать заграни-
цей.   Говорю это потому, что путешествия 
– это моё самое большое хобби, но в совет-
ское время исполнить его было практически 
невозможно», рассказывает Мара и добавля-
ет, что разрешение поехать на экскурсию в 
социалистическую Венгрию и Чехословакию 
получила только в 1979 году, но и тогда вме-
сте с группой не афишируя, ездил человек из 
чека.  Затем последовали поездки в Индию, 
Италию, США. Поле одного такого разго-
вора спутниц по поездкам открылось, что 
чека заставляло их следить друг за другом 
и после возвращения писать этому учреж-
дению доклады обо всем замеченном. Как 
говорится, смех сквозь слёзы злости.   

Мара рада тому, что путешествовать нра-
вится и её мужу и это увлечение не пори-
цают их дети и внуки, время от време-
ни оплачивая путёвку на посещение како-

го-нибудь места за рубе-
жом. На 15-летие свадьбы 
супругам подарили поезд-
ку в Голландию во время 
цветения тюльпанов.  Ими 
же подарен полёт в Париж. 
В этом году дети порадо-
вали родителей поездкой в 
Германию, на концерт люби-
мого ими обоими Семино 
Росси. Андрис на своём 
автобусике или на авто-
машине с детьми и внука-
ми объездил вдоль и попе-
рек всю Польшу, Германию, 
Италию, Австрию, Норвегию, 
Балканы, не говоря уже о 
соседних странах. Никаких 

экстремальных путешествий на другие кон-
тиненты супруги пока не планируют, но на 
уме всегда выражение – никогда не говори 
никогда.   Если у Андриса, который работа-
ет в земельной службе, освободится время 
и дети помогут спланировать маршруты, то 
всё возможно.  «Муж профессиональный 
шофёр, к тому же специалист по компью-
терам, с ним в любой ситуации надёжно», 
Мара всегда готова к путешествиям.   

«Если только не запланируем очередной 
ремонт дома, так как поле деятельности 
здесь вечное», улыбается хозяйка.   

С ГОДАМИ К ВЕЧНЫМ ЦЕННОСТЯМ 
Мара начала работать в торговле по 

специальности с низшей ступени, от про-
давца галантерейных товаров в киоске и 
поднялась до руководителя коллектива. 
Между делом приходилось и стоять за при-
лавком, быть завскладом, познакомиться с 
общепитом.  

«Иногда я сравниваю тогдашние условия 
работы продавца с нынешними и не могу 
судить, когда было легче: обслуживать поку-
пателей, ставших капризными от переизбыт-
ка товаров, или тогда  – огорчать понимаю-
щих ситуацию людей, показывая на пустые 
полки.   Раньше нужны были знакомства, так 
называемый «блат», чтобы с базы достать 
для своего магазина лучший товар.  Сейчас, 
насколько я знаю, в условиях конкуренции в 
отношении поставщиков, особенно сельско-
хозяйственников, супермаркетами исполь-
зуются не менее отвратительные приёмы, 
чтобы получить товар дешевле. К чему-то 
такому, признаюсь, я не была бы готова. Но 
за прилавком постоять всё же хотела бы, 
мне нравится доставлять людям радость, 
предлагая желанный товар», Мара даже не 
надеется, что это произойдёт на самом деле, 
здоровье иногда подводит.  

Мара рассказала, что ни она, ни Андрис 
не являются фанатиками веры, однако день 
у них начинается с короткой молитвы перед 
завтраком и в другие свободные минуты они 
берут в руки Библию или какие-нибудь дру-
гие Книги Священного Писания. «Молодым 
такие книги читать, пожалуй, и нет смысла, 
так как у них еще жизненного опыта малова-
то, чтобы понять скрытый смысл послания. 
Он приходит с годами, и можно только удив-
ляться, какие вечные ценности можно найти 
в текстах священных писаний. Остаётся 
только их придерживаться и с сожалением 
констатировать, что многие их топчут нога-
ми». Мара собирается на очередное добро-
вольное дежурство в церковь, чтобы рас-
сказать интересующимся хоть маленькую 
частичку из них. 

Нигде так не хорошо, как в доме отца
 Окончание. Начало на 3 стр.

Мара и Андрис в день свадьбы вместе с внуками в 2011 году.

Дед Мары Карлис Фрицсонс в период  
Череповца.

Отец Мары Виктор Фрицсонс, Мара и её дети Эдгарс и  
Кристине, 1980 год.
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В Латвии существует несколько стратегически 
значимых транзитных узлов, и один из них –  
Даугавпилс, который является воротами в 
Европу для транзитного пути России и Беларуси.
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ИЗ ОКНА ВЫПАЛ ПОДРОСТОК 
Во вторник, в центре социальной опеки детей 
«Селга» из окна на четвертом этаже выпал 
подросток. Несчастный случай произошёл 
около 23 часов, когда подросток 15-летнего 
возраста отомкнул закрытый механизм окна 
и взобрался на подоконник, чтобы покурить. 
Парень после падения доставлен в больницу, 
где медики констатировали у него сотрясение 
мозга и перелом носа, его состояние здоро-
вья стабильное. 

В ВАГОНЧИКЕ СГОРЕЛИ 
ДВА ЧЕЛОВЕКА
На улице Курземес загорелся строительный 
вагончик. Когда пожарные прибыли на место 
происшествия, вагон уже горел открытым 
пламенем. Во время тушения пожара в вагон-
чике были найдены два погибших человека.  

УРОВЕНЬ БЕЗРАБОТИЦЫ – 4,0%
В Вентспилсе, в Государственном агент-
стве занятости без работы зарегистрирова-
но 851 лицо. Уровень безработицы в городе 
Вентспилсе, из расчета по отношению к числу 
жителей трудоспособного возраста, сохра-
нился на уровне 4,0% (согласно прежней 
методологии 5,0%). В Вентспилсском фили-
але доступны 122 вакансии. Больше всего 
требуются обработчики рыбы (30), монтажни-
ки металлических строительных конструкций 
(10) и слесари металлоконструкций (10).

ПРИНЯЛИ УЧАСТИЕ В ЗНАЧИМОМ 
ВИЗИТЕ В КИТАЙ 
Ректор Вентспилсской высшей школы (ВВШ) 
Карлис Креслиньш в составе латвийской 
делегации в торговой миссии профессиона-
лов в области образования в городе Шанхае 
и Нингбо обсудил с местными должностными 
лицами формирование возможного сотрудни-
чества, а также участвует в выставке образо-
вания, на которой представлены 600 учреж-
дений образования.  ВВШ этой осенью нача-
ла обучение китайскому языку и планирует 
развивать это направление и дальше. 

АКЦИЯ ПО СБОРУ ОТХОДОВ 
В ПАРВЕНТЕ 
В эти выходные жители Парвенты смогут бес-
платно выбросить в контейнеры для сбора 
крупногабаритных отходов мебель, матрасы, 
ковры, картонные коробки, старые оконные 
рамы и др. В контейнеры нельзя выбрасы-
вать бытовые отходы, электротовары, опас-
ные отходы, шины б/у, строительные отходы 
и зелёные отходы. На левом берегу Венты 
акция прошла неделю назад. 

НА ТЕРМИНАЛЫ ПАРОМОВ 
ВЪЕЗЖАТЬ ИНАЧЕ
Чтобы автомашины не стояли на паромах на 
проезжей части улицы, на въезде на терми-
нал паромов Вентспилсского порта со сто-
роны улицы Остас произведены мероприя-
тия по улучшению сообщения. В настоящее 
время, чтобы автомашина въехала на паром, 
вместо предыдущей полосы одного авто, на 
въезд ведут две полосы. Эти изменения про-
изведены, чтобы уменьшить очередь автома-
шин, которая до настоящего времени образо-
вывалась по дороге к въезду на паром.  

ЗАКОНСЕРВИРУЮТ ФОНТАНЫ 
С первыми заморозками и резким пониже-
нием температуры на этой неделе постепен-
но начали отключение и консервацию всех 
фонтанов города Вентспилса. Работники 
«Коммунального управления» рассказа-
ли, что сложнее всего законсервировать на 
зимовку фонтан на Большой площади, так 
как у него 20 мачт, 8 рей и флагшток. На кон-
сервацию этого фонтана потребуется неделя.

ПО УЛИЦЕ ХОДЯТ НАРКОМАНЫ 
На улице Ужавас, среди бела дня задержаны 
двое мужчин, которые бродили по улице, нахо-
дясь под воздействием опьяняющих веществ. 
Оба наркомана доставлены в больницу, где 
один из них отказался сделать проверку.  

В ВЕНТСПИЛСЕ

П резидент БАТЛ 
И. Антане рас-
сказала газете 
«Ventspilnieks.
lv», что один из 

важнейших обсужденных 
вопросов касался уменьше-
ния российских транзитных 
грузов, чему способствовало 
решение России направить 
максимальный объем грузов 
через собственные порты, 
которые продолжают нара-
щивать мощность. 

И. Антане также под-
твердила председателю 
Даугавпилсской городской 
думы позитивную информа-
цию о том, что предприя-
тие AS «Baltijas ekspresis», 
входящее в общество, 
заинтересовано в расши-
рении деятельности имен-
но в Даугавпилсе, в связи с 
чем и в Даугавпилсе будут 
создаваться новые рабо-
чие места. У предприятия 
серьезные цели и потенци-
ал, о чем свидетельствуют 
и результаты его деятельно-
сти. За семь месяцев теку-
щего года «Baltijas ekspresis» 
увеличил объем переве-
зенных грузов более чем 
в два раза. По сравнению 
с соответствующим перио-
дом прошлого года он вырос 
на 163,6%. «Мы серьезно 
работали, чтобы в услови-
ях, когда Россия отказывает-
ся согласовывать перевозку 
грузов по железной дороге в 
латвийские порты, привлечь 
грузы, несмотря на препят-
ствия, которые существуют у 
частных грузоперевозчиков в 
отношении перевозок в при-
граничной зоне и так назы-
ваемой „последней миле”», 
– ранее подчеркнул предсе-
датель правления «Baltijas 
ekspresis» Марис Бремзе. 

По словам Р. Эйгима, 
Даугавпилсское самоу-
правление готово под-
держать и помочь в реше-
нии различных вопросов. 
«Железная дорога и транзит 
– очень важная отрасль для 
Даугавпилса. Город находит-
ся в очень выгодном гео-
графическом положении, 
и это необходимо исполь-
зовать, развивая транзит и 
формируя центр логистики. 
Я считаю, что нужно серьез-
но подумать и о подготовке 
рабочей силы, так как начи-
нает чувствоваться нехватка 
квалифицированных работ-
ников. Самоуправление 
работает над тем, чтобы у 
предпринимателей были 
работники», – сказал глава 
Даугавпилса. 

Президент БАТЛ озна-
комила председателя 
Даугавпилсской думы с акту-

Инга Антане: Даугавпилс – очень 
важный транзитный узел на карте как 
Латвии, так и всей Восточной Европы
Даугавпилс был, есть и будет очень важным транзитным 
узлом на карте как Латвии, так и всей Восточной 
Европы, подчеркнула президент общества «Балтийская 
ассоциация – транспорт и логистика» и председатель 
совета АО «Ventbunkers» Инга Антане во время визита 
в Даугавпилс, где она встретилась с председателем 
Даугавпилсского городского самоуправления Рихардом 
Эйгимом. 

альными вопросами в тран-
зитной отрасли и рассказа-
ла о переговорах с пред-
ставителями правитель-
ства, чтобы минимизировать 
последствия уменьшения 
грузооборота вследствие 
решения России. «В Латвии 
существует несколько стра-
тегически значимых транзит-

ных узлов, и один из них – 
Даугавпилс, который явля-
ется воротами в Европу для 
транзитного пути России и 
Беларуси. Во время встречи 
с главой Даугавпилса выяс-
нилось, что наши мысли по 
многим стратегически важ-
ным для транзита вопро-
сам совпадают – Латвии 

нужно укреплять свои регионы при помощи 
развития транзита, и необходима намного 
более серьезная политическая поддержка и 
воля для принятия и реализации решений, 
важных для отрасли. Я высоко ценю, что 
Даугавпилс, как важная транзитная артерия, 
выразил поддержку нашим переговорам с 
правительством», – выразила удовлетворен-
ность результатами встречи И. Антане.  

«Ventspilnieks.lv»
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НЕ ХВАТИЛО НАХАЛЬСТВА 
Зная или только догадываясь, какие рыча-

ги косвенного влияния были в советское 
время, в условиях тотального дефицита всех 
видов товаров она держала в своих руках 
работников торговли, просто даже удив-
ляться приходиться, каким образом Мара 
в обмен или в благодарность за оказанную 
услугу какому-нибудь влиятельному челове-
ку не подготовила для своей семьи хотя бы 
престижное жильё. А также не приватизиро-
вала какую-нибудь стоящую собственность, 
не основала на своё или на имя родственни-
ка прибыльную фирму, как в смутные време-
на перемен делали это многие другие руко-
водители её уровня.   

«До того как стать директором управле-
ния торговли, в течение десяти лет я была 
председателем профсоюзной организации 
на этом месте работы. Вместе с боссами 
коммунистической партии и администрации 
мы решали, кому выделить предоставлен-
ные управлению квартиры, кому дать путёв-
ку в санаторий, кого рекомендовать на поезд-
ку в экскурсию за рубеж и предоставить пре-
мии», о вспоминает строгий прежний поря-
док Мара.   

«В то время я жила в том же доме, где и 
сейчас – в построенном полтора столетия 
назад моими прародителями деревянном 
доме, который пришёл в аварийное состоя-
ние. Деревянное строение находится почти в 
центре Вентспилса и на берегу Венты, одно-

Нигде так не хорошо, 
как в доме отца
Виктор Фрицсонс (1908 – 1983), которого как выдающегося 
учителя математики знали и уважали многие поколения 
вентспилчан, хотел, чтобы его единственная дочь Мара 
Силвия выучилась на фармацевта. Напротив, мечта девочки 
(ну конечно!) – была стать актрисой, уже в школьные годы 
она играла в детском драматическом коллективе.  После 
окончания средней школы она всё же позволила уговорить 
себя продолжить обучение в Риге и изучать экономику, но 
на радость для себя самой и, принеся огорчения отцу, она 
провалилась на вступительном экзамене по математике. 
Однако именно в тот момент после практики на рыболовецком 
судне в столицу приехал её любимый парень, курсант 
мореходного училища, и тогда разве что-то другое имеет 
значение?  Через пару месяцев, как бы в шутку – всегда смогу 
хорошо поесть! – поступила в Рижский торговый кулинарный 
техникум.  Даже в голову тогда не приходило, что это начало 
работы в течение всей её трудовой жизни   в торговой 
отрасли, в которой самой высокой точки в своей карьере она 
достигла в 1992 году, став руководителем коллектива в 1800 
человек Вентспилсского управления торговли. В то время 
больше работающих было только в Вентспилском морском 
торговом порту.

временно в очень тихом месте с небольшим 
приусадебным участком.  Если бы мне хва-
тило нахальства и настойчивости, то кварти-
ру мама двоих детей, наверное, «заслужила 
бы». Но мне было неудобно настаивать, где-
то там, поверх моей вроде как коммунисти-
ческой морали дремала мораль христиан-
ская: другим может быть ещё тяжелее, пусть 
уж им достанется…   

Одновременно нужно было отвечать и 
перед своей совестью – буду ли я гото-
ва покинуть место, где каждая пядь земли, 
каждый уголок комнаты, каждая потолоч-
ная балка напоминает о тогдашней работе 
и присутствии моих родителей и прароди-
телей; о первых шагах своих и моих детей 
по высокому клону; о потрескивании дров 
в сложенной дедом печи? Тихий ответ был 
«нет», и об этом я не жалею до сих пор. 
Оказалась, что моему теперешнему мужу 
Андрису по силам подарить зданию почти 
что новую молодость, но это уже другой рас-
сказ.  Что касается приватизации собствен-
ности Управления торговли за сертифика-
ты – в рядах агрессивных использователей 
этой возможности я не вижу много таких, 
кому сегодня от этого было бы радостно.  От 
греха алчности Бог меня уберёг, как верую-
щий человек я ему за это очень благодар-
на», сейчас Мара больше доверяет другим 
ценностям, которые она для себя открыла, 
участвуя в жизни лютеранского прихода и по 
мере возможности помогая Евангелически-

лютеранской церкви Святого Николая, где её 
муж является церковным старостой.     

ОТ КОММУНИЗМА БЕЖАЛИ В ЛАТВИЮ  
Во время трудовой жизни Мара обещала 

себе, что после выхода на пенсию попыта-
ется узнать больше об истории своей семьи 
и находившегося в её собственности дома 
на улице Католю.  Оказалось, что буднич-
ные хлопоты, служение в церкви, возмож-
ность поделиться бедами и радостями со 
своими детьми и внуками заполняют её 
жизнь настолько же плотно, как раньше, и не 
остаётся времени на архивы. Её радует тот 
факт, что своими предками начали интере-
соваться дети и внуки, которых на это воо-
душевили рассказы их мам и бабушек, услы-
шанные в свою очередь от их родителей и 
прародителей.  По ним выходит, что частич-
но корни рода нужно искать в Дундеге, а 
иные нашлись в городе Череповце на севе-
ре России. Оказалось, дед Мары Карлис 
Фрицсонс в молодости учился в одном из 
мореходных училищ Латвии и местом прак-
тики выбрал южный город Российской импе-
рии   Махачкалу у Каспийского моря.  Там, в 
Дагестане, в то время были только здравни-
цы и курорты. Так случилось, что на один из 
них приехали отдохнуть богачи из далеко-
го города металлургов – Череповца. Среди 
них была и красавица Ольга, которую судьба 
свела с моряком из Латвии. В архиве семьи 
долгое время хранились романтичные пись-
ма Карлиса к своей избраннице, жизнь кото-
рой в преклонном возрасте закончилась в 
доме её младшего сына Виктора Фрицсонса 
в Вентспилсе.  Семья Карлиса приехала 
в Вентспилс из Череповца вскоре после 
Октябрьской революции, когда в соседнем 
государстве началась смута, эпидемии и 
голод. Мара помнит, что бабушка за эти годы 
научилась по-латышски только три слова, 
в отличии от родившегося в России сына 
Виктора, который за короткий срок освоил 
язык отца в совершенстве, хотя до тех пор 
в семье говорили только по-русски и учить-
ся он начал в русской школе. Снова при-
житься на своей родине Карлису помог брат 
Янис, у которого был бизнес в Вентспилсе.  
Карлис оказался прилежным и старательным 
в учёбе, приобрёл навыки землемера и рабо-
тал по этой профессии в правлении города 
Вентспилса.   Интересно, что должность зем-
лемера в семью вернулась, сейчас совла-
дельцем фирмы землемерия в Вентспилсе 
является сертифицированный специалист и 
сын Мары, внук Карлиса Эдгарс Удрис.  

ШЛО КАК ПО ВОЛНАМ 
Имя моряка, избранника Мары, за кото-

рого она вышла замуж в 23 года, тоже было 
Карлис. Человек с умной головой и золо-
тыми руками, хотя не всегда хотел поль-
зоваться своими талантами. Занимался 
океанской рыбной ловлей, ходил на боль-
шом морозильном траулере к Янтарному 
морю и мог, как и другие, сойдя на берег 
после шести проведённых в море месяцев, 

покрыть кухонный стол жены пачками банк-
нот. Однако, в отличии от многих, кто зарабо-
танное вложил в недвижимость или в доро-
гие автомашины, денежные знаки Карлиса 
очень скоро перекочевывали в кабаки и тра-
тились в компаниях друзей. На работе тоже 
случались нарушения, и он был списан с 
судна. Он зашёл так далеко, что Мара взяла 
обоих детей, Кристину и Эдгара, и перебра-
лась в Видземе, где в газетном объявлении 
предлагалась работа в магазине, жильё и 
места в детском саду. Но и там последо-
вали разочарования во многих аспектах, и 
Мара через неполный год решила вернуть-
ся в отцовский дом, из которого Карлис уже 
перебрался в общежитие.  Последовал офи-
циальный развод, затем частичное прими-
рение и попытка еще какое-то время пожить 
вместе. Трещину всё же склеить оказалось 
невозможно.  Однако все эти события Мару 
не сломали.  

 «Моей крепкой опорой в то время был 
отец, который после рано умершей жены так 
и остался один.  Возможно прозвучит само-
уверенно, но и в рабочем коллективе я чув-
ствовала, что меня ценят как специалиста и 
уважают как коллегу. В то время уже заоч-
но я окончила Институт советской торговли 
в Москве, в Управлении торговли пришлось 
окунуться в работу с головой, оставив лич-
ную жизнь в стороне”, Мара вспоминает эти 
годы без упрёков бывшему супругу, который 
давно уже умер.  

ЖРЕБИЙ ПРИВЕЛ В ПАРК 
«КАТОЛЮ ДАРЗС»

Ободрённая подругами, она однажды всё же 
решилась, как тогда казалось, на совершенно  

Мара Удре часто в своём доме заглядывает в книги духовного содержания.

Большая любовь Карлиса Фрицсонса –  
Ольга, ещё до свадьбы.

Свекровь Мары Ольга, её дети Виктор и Евгения, 1915 год, город Череповец.



«Заимствованный 
праздник»: 
Хэллоуин

Вентспилсские 
«транзитники» ищут 
партнёров в Даугавпилсе

Реки Вентспилса: 
умершие и 
живые

Когда наличие 
«блата» не 
портит человека
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С тать миллионером можно разными способами. 
Правда, ни один из них мы не найдем у какого-ни-
будь модного «учителя жизни» в написанной им от 

скуки книге советов – «как стать миллионером». В реальной 
жизни этих способов не так уж и много. Первый – быть гене-
ратором идей, работать, реализовать идеи и стать новым 
Стивом Джобсом. Второй – работать, совершенствоваться 
профессионально, заниматься своим образованием, найти 
хорошую команду и стать новым Биллом Гейтсом. Третий – 
играть на бирже и выиграть. И четвертый – быть отпрыском 
кого-нибудь, кто уже является миллионером или, еще лучше, 
миллиардером. 

Четвертая возможность, к тому же, доступна в несколь-
ких версиях. Ты можешь быть потомком (значит, законным 
наследником). Можешь заключить брак со щедрым миллио-
нером (или, еще лучше, миллиардером). Можешь стать луч-
шим другом упомянутого миллионера и в решающие момен-
ты «прикрывать» полулегальные дела миллионера и за это 
получать известный доступ к кредитным карточкам «друга». 
Этакий условный карт-бланш на свои ежедневные траты. 

Однако эти четыре возможности (с вариациями), как стать 
миллионером, всем хорошо известны, в них нет ничего нео-
бычного. Но у нас в Латвии, а также в нашем небольшом 
городе Вентспилсе известен еще один, немного своеобраз-
ный способ попасть в число хорошо зарабатывающих граж-
дан. А именно, нужно быть ребенком или женой политика. 
И тут уже неважно, действующий это политик или он уже 
характеризуется как «экс». На этой неделе в прессе появи-
лась новость, что в числе самых хорошо зарабатывающих 
наших граждан в прошлом году почетное 6-е место (то есть 
– закрывая олимпийскую шестерку) занимает не кто иной, 
как сын экс-политика Айнара Шлесерса. Поскольку не дово-
дилось слышать о каких-либо подвигах конкретного молодо-
го человека в сфере бизнеса, можно с большой долей уве-
ренности допустить, что известную роль в том, что он стре-
мительно ворвался в список самых хорошо зарабатывающих 
граждан, сыграло его родство с упомянутым экс-политиком…

Конечно-конечно, унаследованные душевные силы и рас-
судительность также могут являться одной из причин, по 
которой именно сын Шлесерса сделал этот значимый шаг, 
завоевывая латвийский предпринимательский Эверест. И 
очень хотелось бы верить, что так оно и есть. Правда, 
на солнечном небосклоне молодых дарований появляются 
небольшие облачка сомнений. А что удивительного, если 
наш городской глава по-семейному разделил скамью под-
судимых со своим сыном, и происхождение финансовых 
средств в отдельных случаях у детей политиков, экс-полити-
ков и некоторых связанных с политикой людей было, выра-
жаясь дипломатично, весьма туманно. Заработанный сыном 
Шлесерса статус «акулы бизнеса» мог бы стать по меньшей 
мере причиной, чтобы кое-какие учреждения, которые отве-
чают за налоги, отмывание нелегальных и легализацию пре-
ступно нажитых средств, задали бы вопросы… Дескать, как 
же так получилось? Ведь не жалко. И не вызывает зависти, 
что кто-то стал богатым. Но очень хочется, чтобы богатство 
было заработано первыми тремя вышеупомянутыми спосо-
бами. Или хотя бы четвертым, когда денежки, так сказать, 
капают на счета счастливых внуков после того, как упокои-
лась душа удачливого дедушки. 

Договоры о «разделе имущества» с супругом, неожидан-
ная «удача в бизнесе» у детей, неизвестно откуда взявши-
еся «планы инвестиций» и договоры с заморскими «инве-
сторами» с каких-нибудь Каймановых или Багамских остро-
вов, которые дают деньги и не просят возвращать… Схема 
уже так привычна, что начинает восприниматься как обы-
денность. Ничего ужасного, если подумать. Так все делают. 
Правда, хотелось бы надеяться, что в какой-то момент чаша 
весов нашей Фемиды все же склонится в сторону справедли-
вого решения и такие «миллионеры» все-таки увидят небо в 
клеточку. А потом, кто знает, может быть, и другие, у кого руки 
чешутся залезть в карман соседа (читай – налогоплательщи-
ка), или те, кто норовит использовать даже самую маленькую 
щелочку в любой двери, чтобы смошенничать с очередным 
портовым предприятием или протащить ресурсы через каки-
е-нибудь «фонды», «общества» или кружок по интересам, 
которые невозможно найти в реальности. Да, очень хоте-
лось бы надеяться… И все же – так хотелось бы быть сыном 
Шлесерса, правда?   

Искренне ваша – газета “Ventspilnieks.lv”

Как хотелось бы быть 
сыном Шлесерса
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Случаи осложнений после операции по удалению катаракты в Северокурземской региональной больнице абсолют-
но нелогичны, и там должен быть какой-то существенный нетипичный побочный фактор, сказал Айварс Лембергс. 
Он допускает даже такую версию, что это саботаж со стороны конкурентов. В публичном пространстве прозвуча-
ла информация, что причиной является якобы нестерильная ампула с раствором. В то же время руководитель 
Клиники офтальмологии больницы им. Страдыня Гуна Лагановска призывает воздерживаться от догадок, посколь-
ку ясность в произошедшее могут внести лишь результаты анализов, которые будут готовы не ранее, чем через 
неделю.

Теория заговора. В происшествии  
в Вентспилсской больнице усматривают 
саботаж со стороны конкурентов

М эр Вентспилса Айварс Лембергс вокруг про-
изошедшего уже сплел целую теорию заго-
вора. «Случай чрезвычайно странный. Ни в 
коем случае так не должно было произойти. 
Подозрения в отношении препаратов, которые 

использовались во время операций, так как в остальном все 
соответствует самым высоким стандартам, и оперировали 
специалисты высокого класса из больницы Страдыня. Они 
оба рижские специалисты, но в их работе, насколько я знаю, 
никаких ошибок нет». 

Мэр Вентспилса также прокомментировал слова одной 
из родственниц пострадавшей пациентки, что пациентам 
ясно сказали: причина – в нестерильной ампуле с раство-
ром, и это вроде бы вина производителя. «Там подозрения 
в отношении раствора. Два варианта – или производствен-
ный брак, или кто-то специально что-то сделал – напако-
стить конкурентам. Такой вариант с саботажем тоже может 
быть». Лембергс признал, что из разговора со специали-
стами понял, что подозрения не касаются именно ампулы, 
однако с уверенностью отрицать это он не может. «Я не 
спрашивал – ампула или бутылка, большая или малень-
кая, какой объем. Мне сказали, что [подозрения касаются] 
жидкости, которая используется во время операции. Это 
не лекарства». 

Мы уже писали о том, что руководитель Клиники офталь-
мологии больницы Страдыня Гуна Лагановска возникновение 
осложнений в меньшей степени связывает с работой конкрет-
ного врача, скорее, по ее мнению, речь может идти о конкрет-
ных условиях в конкретном месте. То есть, несмотря на то, 
что операции в Вентспилсской больнице проводили специа-
листы из Клиники офтальмологии больницы Страдыня, в них 
использовалось оборудование, инструменты и медикаменты 
Северокурземской региональной больницы. 

Желание Лембергса защитить честь мундира больни-
цы, упомянув даже возможный саботаж со стороны конку-

рентов, вполне понятно – ООО «Ziemeļkurzemes reģionālā 
slimnīca» – общественно-частное общество капитала, в 
котором части капитала принадлежат самоуправлениям 
Вентспилса, Талси, Дундаги, Рои и Мерсрагса. К тому 
же, крупнейшим его акционером является Вентспилсская 
городская дума – 88,45% капитальных долей. Талсинскому 
самоуправлению принадлежит 11,09%, Дундагской кра-
евой думе – 0,15%, Ройской краевой думе – 0,23%, а 
Мерсрагскому краевому самоуправлению 0,05% капиталь-
ных долей Северокурземской региональной больницы.

Нужно отметить, что еще в прошлом году А. Лембергс 
упоминал Северокурземскую больницу как пример успеш-
ной хозяйственной деятельности с позитивным потоком 
денег, и высказался о том, что ему не очень понятно, 
почему у других проблемы. Помимо госфинансирования 
и софинансирования пациентов, Северокурземская реги-
ональная больница ежегодно получает и финансирование 
от Вентспилсского самоуправления. В 2015 году самоу-
правление присвоило больнице 113 000 eвро на приобре-
тение медицинского оборудования и 42 000 евро на про-
грамму по поддержке человеческих ресурсов, или стипен-
дии резидентам. Такая же поддержка была оказана боль-
нице и в 2016 году. 

В свою очередь, в ближайшие пять лет в развитие 
Северокурземской региональной больницы планируется 
вложить 10,21 миллиона евро, в том числе, софинансиро-
вание Европейского фонда регионального развития в 8 362 
329 eвро, софинансирование из госбюджета в 885 423 eвро 
и софинансирование больницы – 963 412 eвро.

Понятно, что в подобных обстоятельствах такое пятно на 
мундире больницы, как внесение инфекции во время опе-
рации, абсолютно лишнее, и поэтому возможный саботаж 
со стороны конкурентов или раствор с производственным 
браком – лучший вариант коммуникации в публичном про-
странстве. 

П оследним предложением депута-
тов оппозиции было рассмотреть 
на заседании думы вопрос «О 
трагическом несчастном случае 
в Вентспилсском плавательном 

бассейне», так как депутаты оппозиции счи-
тали необходимым выслушать ответственных 
должностных лиц, в том числе, сообщение 
комиссии под руководством исполнительного 
директора Алдиса Абеле об обстоятельствах, 

причинах и возможной ответственности долж-
ностных лиц в произошедшем, оценить ситуа-
цию с соблюдением требований безопасности 
в объектах инфраструктуры, находящихся в 
ведении Вентспилсской городской думы, при-
нять решение о необходимости углубленной 
оценки произошедшего, чтобы проанализиро-
вать несовершенства системы и устранить их. 

В Вентспилсской думе 
проблемы с открытостью
19 октября 2017 
года состоялось 
очередное заседа-
ние Вентспилсской 
городской думы, 
во время которого 
были рассмотрены 
восемь вопросов. К 
сожалению, вопро-
сы, иницииро-
ванные депутата-
ми Вентспилсской 
городской думы –
Гиртсом Валдисом 
Кристовскисом, 
Айвисом Ландма-
нисом, Даце 
Корной и Иваром 
Ландма нисом, как 
обычно, в повест-
ку дня включены 
не были. 


